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احمد خوروش: 
دورهم قرار گرفتن معدنی ها 

اتفاقی مهم بود

سهل آبادی: 
اتاق، به گونه ای ویژه
 به جوانان بها داد

 
رسول رنجبران:

کار  شاخصی از کمیسیون 
بیرون نیامد

 
امیر کشانی:

اتاق بازرگانی متعلق به 
همه ذینفعان است

 
بهرام سبحانی:

اساس کارمان بر نظم بود

 
علی خیراللهی: 

اقدامات صورت گرفته 
کافی نیست!

 
سعید بزرگی: 

بستر مناسب، عامل حرکت 
جوانان بود

 
مصطفی رناسی: 
فضای کسب وکار
 در اولویت اتاق بود

میراث محصور  
۰۴

داربست هایی که آثار باستانی شده اند ! ؛

 

 نوسان: در حال حاضر ظرفیت بانوان در عرصه های 
مدیریتی استان در چه سطحی قرار دارد؟

عتقدم باید  به این موضوع از دو زوایه متفاوت نگاه کنیم؛ 
نخست با توجه به قول های تبلیغاتی رئیس جمهور مبنی 
بر بهره مندی حداکثری از ظرفیت بانوان در جایگاه های 
مدیریتی؛ که اگرچه این حضور در دستگاهها، سازمانها و 
وزراتخانه ها نسبت به سال های قبل افزایش یافته، اما آنگونه 
که انتظار جامعه زنان برای بکارگیری نیروهای توانمند زنان 

مدیر در سطح گسترده بود، میسر نشد. 
هرچند در اصفهان نیز شاهد تحولاتی در حوزه مدیریتی 
بار ریاست سازمان بهزیستی  اولین  زنان هستیم؛ و برای 
استان، شهردار یکی از مناطق شهری شهری و رییس دانشگاه 
علوم پزشکی اصفهان به بانوان متعهد سپرده شده است؛ اما 
ظرفیت و توان زنان اصفهانی بسیار بیشتر از اینهاست. این 
امر گویای آن است که اگر دولتمردان ما، به واقع  و صادقانه 
به حوزه زنان توجه نمایند، منشا اثر خواهد بود و تحولاتی در 
جامعه به وقوع خواهد پیوست. نگاه دوم، از زوایه توانمندی 
زنان و تربیت و پرورش بانوان مدیر درجامعه است که این 
نکته بسیار حائز اهمیت می باشد. بی شک، برای حضور زنان 
در عرصه های تصمیم گیری و تصمیم سازی، حضور آنان 
در لایه های میانی مدیریتی بسیار ضروری می باشد. در هر 
حال ظرفیت فعلی بانوان استان برای حضور در عرصه های 
مدیریتی، مطلوب و رو به رشد است و به شرط اینکه آقایان 
مسئول نیز به این  حوزه با نگاه کارشناسی و شایسته سالاری 

نگاه کنند نه با دید مصلحت ورزی. 

 نوسان: نقش اتاق بازرگانی در ایجاد بستر های لازم 
برای ورود و توسعه فعالیت زنان طی ۴ سال گذشته 

چگونه بوده است؟
اتاق نهایت سعی و تلاش خود را برای توسعه فعالیت بانوان 
در طی 4 سال گذشته به کار گرفت و گواه این موضوع ادعای 

بانوان عضو اتاق و همراه با برنامه های شورای عالی بانوان 
می باشد. طبیعتاً بنده نمی توانم در این موضوع اظهار نظر 
قطعی انجام دهم؛ اما آنچه اهمیت دارد، این است که آنچه 
در توان داشتیم باکمک از اساتید دانشگاهی و بانوان خبره 
فعال اقتصادی به کار گرفتیم. برای حضور زنان در عرصه 
های مدیریتی چندین کار اساسی باید انجام شود: اول تغییر 
نگاه فرهنگی به این موضوع که بتدریج این تغییر در حال رخ 
دادن است و شرایط اقتصادی نیز به این نوع تغییر کمک کرده 
است. دوم، زنان ما باید قابلیت های خویش را رشد و تعالی 
دهند. زنانی که در عرصه های اقتصادی فعالانه در حال مبارزه 
با مشکلات هستند و با چالشهای گوناگون دست و پنجه نرم 
می کنند، باید با اعتماد به نفس حاضر به پذیرفتن جایگاه 

های مدیریتی نیز باشند. 
در این راستا اتاق با برگزاری دوره های آموزشی، همایش 

های ملی و استانی، رویدادکارآفرینی )استارتاپ( و برگزاری 
نشستهای تخصصی، جلسات تخصصی گپ و گفت در حوزه 
های بازرگانی و خانواده ویژه بانوان فعال اقدام به توانمند 

سازی بانوان نمود. 
جذب دختران نخبه  و با استعداد شهر در اتاق از جمله 
فعالیت های حوزه شورای عالی بانوان اتاق بازرگانی اصفهان 
انجام شده در طول 4 سال  بوده است. لذا همه اقدامات 
گذشته در حوزه زنان صرفاً به منظور حمایت، پشتیبانی، 
تقویت و توسعه حضور و مشارکت بانوان در عرصه های 

اجتماعی ، فرهنگی و اقتصادی بوده است. 

مسئولیتهای  حوزه  مسئول  عنوان  نوسان:به   
اجتماعی اتاق بازرگانی تا چه اندازه عملکرد اتاق را در 

این بخش موفق ارزیابی می کنید؟

حوزه مسئولیت های اجتماعی در دوره اخیر به مجموعه 
فعالیتهای اتاق افزوده شد. با توجه به تازه کار بودن این 
حوزه در این دوره، سعی و مطالعه و تحقیق در مورد مفاهیم، 
مصداقها و جایگاه  مسئولیت های اجتماعی در استان و کشور 
گسترده  بسیار  اجتماعی  های  مسئولیت  حوزه  نمودیم. 
و وسیع می باشد و شاید یکی از ابعاد آن انجام امور خیر و 
کمک به نیازمندان باشد. در حوزه صنعت، معدن،تجارت و 
بسیار  واژگانی  اجتماعی  های  مسئولیت  حوزه  کشاورزی 
عمیق و پرمعنا هستند و توجه به اهمیت منابع خدادی ، 
تولید با کیفیت ، ارائه خدمات گسترده ، حفظ محیط زیست 
، توجه به مسائل و مشکلات زیست محیطی ، توجه و اهمیت 
دادن به نیروها و منابع انسانی که ذخائر هوشمند جامعه 
ما می باشند، اولویت دارد.لذا در این دوره با تدوین منشور 
مسئولیت اجتماعی فعالان اقتصادی و طرح این موضوع، 
بیشتر به فرهنگ سازی در حوزه مسئولیت های اجتماعی 
پرداخته شد. در ابتدا تمرکز خود را به مراکز آموزشی و 
را در حوزه مسئولیتهای  برنامه هایی  و  مدارس دوختیم 
اجتماعی برای مدارس اجرا کردیم. امیدواریم در آینده نیز 
با اخذ نظرات بزرگان و خیران استان بیشتر به مسئله نشاط و 

شادابی فعالان اقتصادی پرداخته شود.

 نوسان: با توجه به تجربیات شما، بستر مناسب برای 
حضور زنان در چه زمینه هایی فراهم تراست؟

زنان قادر به فعالیت در همه حوزه ها هستند و حضور در 
عرصه های فرهنگی ، هنری ، ورزشی ، اقتصادی ، اجتماعی 
و سیاسی هیچ منعی برای بانوان ندارد. خوشبختانه بستر 
حضور بانوان در زمینه های فوق به تدریج در حال آماده 
سازی است، زیرا نسل جوان ما متقاضی تحول در این بخش 
هستند و طبیعی است که عرضه و تقاضا می بایست متعادل 
گردد، البته باید توجه داشت که در حال حاضر عرضه بیشتر 
از تقاضاست و میزان بانوان با تجربه و برجسته در حوزه 
های گوناگون بیش از به کارگیری آنها در مناصب مربوطه و 

شایسته است.

 نوسان:   تأکید شما بر مشارکت زنان و تشکیل یک 
هسته مرکزی به چه دلیل بوده است؟

به طور معمول یکی از اهداف توسعه کشورها بهره مندی از 

کلیه ظرفیت ها و امکانات است که در این راستا ظرفیت منابع 
انسانی کشور ما نیز بسیار غنی بوده و نیمی از آن را بانوان 
تشکیل می دهند. بدیهی است برای بالا بردن میزان اشتغال 
جوانان و افزایش سطح در آمد سالم خانواده ها، افزایش 
باعث  تواند  می  گوناگون  های  عرصه  در  بانوان  مشارکت 
تزریق افکار جدید، نوآورانه و خلاق به جامعه باشد. بنابراین 
بهره مندی از همه ظرفیت های بانوان و تشکیل اتاق فکر از 
جمع بانوان فعال در چرخه اقتصادی استان یکی از اهداف 
شورای عالی بانوان اتاق بازرگانی بوده است، کما اینکه در 
طول یک دهه گذشته از فعالیت های بانوان در اتاق، اکنون 
شاهد همگرایی بانوان مدیر ، نخبه و کارشناس استان در اتاق 

بازرگانی هستیم. 

و  در کسب  زنان  بندی سهم  تقسیم  در  نوسان:    
این  دولتی،  کارهای  با  قیاس  در  خصوصی  کارهای 

میزان را چگونه ارزیابی می کنید؟
با در نظر گرفتن شرایط فعلی، سهم زنان در بخش خصوصی 
این روند در بخش  و  از بخش دولتی است  بیشتر  بسیار 
اتاق  زنان  حوزه  است.  افزایش  به  رو  همچنان  خصوصی 
بازرگانی نیز به نوعی سعی بر آن داشته که فارغ التحصیلان 
دانشگاهی و بانوان جویای کار را بیشتر به سمت کار آفرینی و 

اقدام به راه اندازی کسب وکارهای کوچک و متوسط هدایت 
نماید، چرا که ما باید به سمت خصوصی سازی و اقتصاد بخش 
خصوصی حرکت کنیم و خوشبختانه شورای عالی بانوان اتاق 
بازرگانی در این سال ها برای رسیدن به این مقصد گام هایی 

هرچند کوچک برداشته است.

میان  در  صادرات  ویژه  به  خارجی  نوسان:تجارت   
بانوان تا چه اندازه توسعه یافته و این بستر تا چه حد 

از سوی دولت فراهم شده است؟
با سخت تر شدن حلقه تحریم ها، تجارت خارجی و ارتباطات 
بین المللی نیز با محدودیت های خاص خود روبرو شده 
است، به گونه ای که در این عرصه عده ای ازتجار، بازرگانان 
و فعالان  اقتصادی فعالیت صادراتی خود را کاهش یا لغو

 نموده و عده ای نیز در این شرایط سخت اقدام به توسعه 
فعالیت های خارجی باوجود مشقات و سختی هایش کرده 
اند. بدیهی است در این عرصه بانوان نیز همانند آقایان چالش 
های سختی را سپری می کنند و با مشکلات کنار می آیند. 
اگرچه دولت همواره سعی در بهتر کردن اوضاع داشته، اما 
نظرات  نشان می دهد که  اخیر  تجربه همین سال های 
عجولانه و کارشناسی نشده دولتیان عملا شلاق های سختی 
به پیکر نحیف و بی رمق تجارت خارجی وارد کرده و هزینه 

های فراوانی را به فعالان این حوزه تحمیل نموده است. 

در گفتگوی اختصاصی با رئیس شورای عالی بانوان اتاق بازرگانی اصفهان مطرح شد:

شایسته سالاری یا مصلحت ورزی
نقش زنان توانمند در توسعه اقتصادی جامعه بی بدیل است

یکی از مهم ترین معیارها برای سنجش 
درجه توسعه یافتگی یک کشور، میزان 
اهمیت و اعتباری است که زنان در آن کشور دارا هستند. 
بدون تردید، نقش زنان در توسعه کشور با هدف توسعه 
اجتماعی و اقتصادی، ارتباطی مستقیم دارد؛ و از این رو 
در سیر تحولات همه جوامع انسانی، این حضور عاملی 
بنیادین به شمار می رود. رییس شورای عالی بانوان اتاق 
بازرگانی اصفهان در این ارتباط معتقد است، کشور در 
مسیر توسعه گام برمی دارد و براین اساس سمت تحولات 
کشور نیز در حوزه مدیریتی به ویژه در شهر اصفهان به 
سوی زنان است. زهرا اخوان نسب، از انتخاب سه زن به 
منصب رییس سازمان بهزیستی استان، شهردار یکی از 
مناطق شهری شهرداری و رییس دانشگاه علوم پزشکی 
اصفهان به عنوان مثالهایی بر این ادعا تاکید می کند. 

گفتگوی ما را با این بانوی فعال اقتصادی می خوانید؛

گفت و گو
گروه بازرگانی

زنانی که در عرصه های اقتصادی فعالانه در حال مبارزه با مشــکلات 
هستند و با چالشهای گوناگون دست و پنجه نرم می کنند، باید با اعتماد 

به نفس حاضر به پذیرفتن جایگاه های مدیریتی نیز باشند

وی
وس

ه م
ید

سع

ایراد بزرگ 
ما اصفهانی ها

دکتر محمود اسلامیان، رئیس 
اتاق بازرگانی و صنایع و معادن 
اصفهــان در دوره ششــم و از 
چهره های برجســته کشور در 
عرصــه فعالیتهــای اقتصادی 
است. اســلامیان در گفتگو با "نوســان" با اشاره به 
تبدیل شــدن بحران آب استان به مســئله ای ملی 
و فراملی گفت: در دوره ای که اســحاق جهانگیری 
استاندار اصفهان بود، اقدامات خوبی در زمینه توزیع 
عادلانه آب در استان شد؛ اقداماتی که متاسفانه در 
دوره های بعدی به ثمر نرســید و کمتر از حد انتظار 

بود.او اضافه کرد: در یک دوره ای مسئله آب...

۰۲

گزارش
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که    ای  هفته  در  اصفهان   «
های  خیابان  در  گذشت« 
زاینده  رودخانه  به  منتهی 
ای  سابقه  بی  ترافیک  رود 
زمان  از  اگر  دید.  خود  به  را 
تاکنون  رودخانه  بازگشایی 
تنها مسیرتان به سمت یکی 
از این خیابان ها افتاده باشد، 
شاهد بوده اید که پیدا کردن 
محل پارک در آن حوالی بیشتر به رویا شبیه است و حتی برای 
عبور از آن خیابان ها باید دقایقی طولانی در صف طویل ترافیک 
بمانید. اوج این ماجرای شیرین در تعطیلات چند روزه آخر هفته 
گذشته رخ داد که نه فقط سواحل زاینده رود، بلکه بسیاری از 
بناهای تاریخی و دیدنی شهر در قُرق مسافرهایی در آمد که به 
اصفهان آمدند تا بعد از مدتها زنده رود را به طور زنده و نه از روی 

عکس ها و تصاویر ببینند. 
بازگشایی رودخانه حتی موجب شد تا رفت و آمد به آن سوی شهر برای 
تماشای فیلم های نهمین جشنواره فیلم فجر از رونق بیفتد و جشنواره 
آن طور که باید مورد استقبال واقع نشود. در هفته اخیر مخالفان برگزاری 
جشنواره در سیتی سنتر اصفهان همچنان صدای اعتراضشان در رسانه ها 
و فضای مجازی بلند بود که اگر جشنواره در سینماهای مرکز شهر برگزار 
می شد، فرصت استفاده مردم از تجدید دیدار با رودخانه و استقبال از فیلم 
ها را همزمان در اختیار اصفهانی ها قرار می داد و به سکوت و خلوتی گذر 

فرهنگی چهارباغ هم شور و حالی می بخشید.

فرزندان وطن
اخیر، حادثه  اصفهان در هفته  رویداد  اندوهبارترین  البته  و  ترین  مهم 
تروریستی حمله انتحاری یک خودروی حامل مواد منفجره به اتوبوس 
روز 25  که  بود،  اصفهان  )ع(  امام حسین  لشکر 14  رزمندگان  حامل 
بهمن ماه در جاده خاش به زاهدان رخ داد و منجر به شهادت 2۷ تن و 
مجروح شدن تعدادی از حافظان کشور شد. پیکر مطهر شهدای این حادثه 
تروریستی، روز جمعه، 26 بهمن وارد فرودگاه اصفهان و روز 2۷ بهمن ماه 
بر دوش مردم داغدار شهر تشییع شد. پیکرهای مطهر این شهدا پس از 
برگزاری مراسم بزرگداشت به شهرستان های زادگاه آنها یعنی شهرهای 
آران و بیدگل، کاشان، سمیرم، نجف آباد، درچه، شهرضا، شاهین شهر، 
فلاورجان، خمینی شهر، تیران و کرون، خور و بیابانک و چادگان است، 

منتقل شد. 

خداحافظی با زاینده رود
فرصت 20 روزه ملاقات با زاینده رود، روز 28 بهمن ماه به پایان رسید. معاون 
حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان در گفتگو با خبرگزاری 
ایسنا از کاهش خروجی سد زاینده رود در نخستین ساعات بامداد 28 بهمن 
ماه خبر داد و البته بیان کرد که امسال به دلیل بارش های قابل توجه، نگرانی 
چندانی بابت تامین آب شرب مردم اصفهان وجود ندارد. هرچند که او تحویل 
آب به کشاورزان منطقه شرق اصفهان را منوط به میزان بارش ها در سال 98 
دانست، اما از تحویل نوبت دوم آب زاینده رود برای کشاورزان شرق و غرب 

استان در نیمه دوم فروردین سال 98 خبر داده است. 

اصفهان و گذرگاه های فرهنگی اش
در شرایطی که کسب درآمد از راه گردشگری حرف اول را در دنیا می زند 
و صنعت گردشگری در صدر فهرست راه های پول سازی در کشورهای 
پیشرفته قرار دارد، هر گامی که در مسیر تقویت این صنعت پاک برداشته 
شود، کمکی به چرخش چرخه درب و داغان اقتصاد ایران است. ماجرا 
از این قرار است که اخیرا در جلسه شهرداران و روسای شوراهای شهر 
هشت کلانشهر کشور با وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص راه اندازی 
گذرهای فرهنگی در کشور که روز 1۷ بهمن ماه برگزار شد، دستاورد 
مثبتی برای اصفهان رقم خورد. پیرو اجرای طرح گذر فرهنگی هنری در 
شهرهای تاریخی که با هدف رونق بخشی به بازار اقتصادی محصولات 
هنری و فرهنگی انجام می شود، دو سرای »هشت بهشت« و »عباسی« در 
اصفهان به عنوان گذرگاه های فرهنگی انتخاب شده و هنرمندان مستقر در 
آنها مشمول دریافت تسهیلات و مساعدت از محل صندوق مالی و اعتباری 
هنر می شوند. گذرگاه های فرهنگی عنوان طرحی است که پیش از این 
در شهرهای اصفهان، شیراز، کرمان، سنندج، سبزوار، نیشابور، بم و اوز 

راه اندازی شده است.

گردهمایی بزرگان صنایع غذایی و اصفهان پلاست 
برگزاری پانزدهمین نمایشگاه تخصصی صنایع غذایی و یازدهمین نمایشگاه 
حوزه های  به  تخصصی  رویکرد  با  پلاست  اصفهان  دوسالانه  تخصصی 
صنعت پلاستیک، لاستیک، ماشین آلات و تجهیزات وابسته، دو رویداد 
نمایشگاهی در دومین استان صنعتی کشور بود. نمایشگاه صنایع غذایی که 
از 16 تا 19 بهمن ماه مهمان اصفهان شد، با حضور 90 مشارکت کننده از 
سراسر و شرکت های معتبر استان های اصفهان، تهران، یزد، بوشهر، خراسان 
رضوی، مرکزی، همدان، فارس، کرمان، چهارمحال و بختیاری و آذربایجان 
شرقی برگزار شد و ماشین آلات، فرآوری، بسته بندی، محصولات و خدمات 
مرتبط با این عنوان نمایشگاهی را در معرض بازدید علاقه مندان قرار داد.  
نمایشگاه تخصصی دوسالانه اصفهان پلاست هم از 24 تا 2۷ بهمن با 
حضور 131 شرکت و برندهای مطرحی همچون نکو بهینه ماشین، البرز 
ماشین جی، البرز پلیمر سپاهان، همپار، کیمیاران، آوا پلیمر، پتروشیمی 
پتروپاک، نیرومند پلیمر، ماشین های تزریق پلاستیک پولاد و ماشین سازی 
پارسیان از استان های اصفهان، تهران، سمنان، البرز، یزد، قم، آذربایجان 

شرقی، آذربایجان غربی، مازندران و قزوین برگزار شد. 

افتتاح نخستین سینما در شرق اصفهان
شاخص های رشد و پیشرفت در هر جامعه ای انواع مختلف دارد و به گفته 
بسیاری از جامعه شناسان، یکی از این شاخص ها میزان سرمایه گذاری در 
عرصه های فرهنگی است. تا آنجا که میزان رشدیافتگی هر شهر و کشوری 
را بر اساس تعداد سالن های سینما، تئاتر، فرهنگسرا و مراکزی اینچنین می 
سنجند. در چنین شرایطی بازسازی و تجهیز یک سالن سینما در منطقه 
شرق اصفهان آن هم برای نخستین بار، صرف نظر از اینکه چرا زودتر از اینها 
نباید اتفاق می افتاد، خبری مسرت بخش است. این سینما که »بهمن« 
نام دارد، روز 14 بهمن با مشارکت مؤسسه فرهنگی تبلیغاتی بهمن سبز، 
وابسته به حوزه هنری، سازمان تبلیغات اسلامی و شهرداری اصفهان، با 

هزینه ای بالغ بر 45 میلیارد ریال بازسازی و تجهیز شد.

طبق گفته مدیر پردیس سینمایی سیتی سنتر از 12 تا 22 بهمن ماه، 34 هزار و چهارصد 
نفر به تماشای فیلم های اکران شده در نهمین جشنواره فیلم فجر اصفهان نشسته اند. 
محمد پناهی نژاد، اظهار کرد: آمار بلیت فروشی نهمین جشنواره فیلم فجر اصفهان در 
کل 34 هزار و 400 نفر است که از این  بین، 3900 مخاطب در اکران ویژه مدارس، ۷600 
مخاطب در سالن هنرمندان و اصحاب رسانه و ۷500 مخاطب نیز در سالن شماره یک 

جشنواره به تماشای فیلم ها نشستند. 

رییس کمیسیون حمایت از سرمایه گذاری اتاق اصفهان برمشارکت بیشتر بخش 
خصوصی برای از بین بردن انحصارات دولتی تاکید کرد. قاسمعلی جباری تصریح کرد: 
در چند ماه اخیر شاهد صدور بیش از ۷ بخشنامه ارزی کاملا متناقض از سوی دولت بودیم 
و همین امر سردرگمی فعالان اقتصادی را در پی داشته است چراکه هیچ تضمینی برای 
تثبیت این بخشنامه ها وجود ندارد. وی تصریح کرد: ترمیم وتقویت ارتباطات سیاسی و 

اقتصادی با کشورهای همسایه ابتدایی ترین راهکار خروج از بحران کنونی است.

 نوســان:دکتر محمود اسلامیان، 
رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و معادن 
اصفهان در دوره ششم و از چهره های 
برجسته کشور در عرصه فعالیتهای 
اقتصادی اســت. اسلامیان در گفتگو 
با "نوسان" با اشــاره به تبدیل شدن 
بحران آب استان به مسئله ای ملی و 
فراملی گفت: در دوره ای که اسحاق 
جهانگیری اســتاندار اصفهــان بود، 
اقدامــات خوبــی در زمینــه توزیع 
عادلانه آب در استان شد؛ اقداماتی که 
متاســفانه در دوره های بعدی به ثمر 

نرسید و کمتر از حد انتظار بود.
او اضافه کرد: در یک دوره ای مسئله 
آب، جنبه اســتانی داشت و قابل حل 
بود. همانطور که اموری مانند چشمه 
لنگان و یا ورزشــگاه نقش جهان در 
قالب امور استانی به سرانجام رسید. 
اما درحال حاضر مسئله آب به مسئله 
ای ملی و حکومتی تبدیل شده و جای 
تاســف دارد که با کوتاهــی و غفلت، 
باعث از بین رفتن یک تمدن چند هزار 

ساله باشیم.
اسلامیان با تاکید بر ضرورت همکاری 
و مشــارکت عمومــی در زمینه حل 
معضل آب استان، اظهار کرد: همه ما 
باید به دنبال حل این معضل باشیم؛ نه 
فقط کشاورز ورزنه که موجودیتش به 
آب وابسته است. هر کس در اصفهان 
نفس می کشــد باید به شکل معقول 

برای این مسئله تلاش کند.
او با اشاره به نقش مهم و اثرگذار صنایع 
بزرگ در این زمینــه، گفت: درحال 
حاضر صنایع بزرگ در اختیار دولت 
است و بخش خصوصی از درآمدهای 
اصلی آن بهره ای ندارد. بنابراین انتظار 
می رود که دولت و بخش خصوصی به 

حل بحران آب کمک کنند.
او بزرگترین مانع در رفع مشکل آب را 
سیستم های غلط کشاورزی دانست 
و تاکید کــرد: بزرگترین مصیبت در 
کشور این است که کشاورزی به سبک 
ســه هزار ســال قبل انجام می شود. 
مردم و صنایع 20 درصد آب کشــور 
را مصرف می کنند و عمده اش صرف 
کشاورزی نادرست می شود. در چنین 
وضعیتی باید اولویت کشــور اجرای 

روش های جدید آبیاری باشد. 
روش هایــی که بالاتریــن بهره وری 
وکمترین میزان مصرف را داشته باشد.

اســلامیان در ادامه به مسئله مطرح 
شدن مشکلات اســتان اصفهان در 
ســطح ملی پرداخت و گفــت: ایراد 
بزرگ ما اصفهانی ها این است که به 
سختی دور هم جمع می شویم. باید 
در این زمینه فرهنگ سازی کنیم و با 
کنار گذاشتن اختلافات سیاسی، حل 

معضلات استان را پیگیری کنیم.
 وی اضافه کرد: درحال حاضر بسیاری 
از استان ها از پتانسیل های ملی خود 
اســتفاده می کنند، ولی متاســفانه 
اصفهان علیرغم برخورداری از چهره 
های مهم و موثر در ســطح کشور، از 
این فرصت محروم اســت. درحالیکه 
باید در ســطح مدیریت ملی بر روی 
این پتانسیل ها متمرکز شویم و از این 

چهره ها استفاده کنیم.
 او تاکید کرد: معتقــدم باید خودمان 
هم انتقاد کــردن و نــق زدن را کنار 
بگذاریم و نسبت به شهرمان احساس 

مسئولیت کنیم.

خداحافظی با زاینده رود...

٧ بخشنامه ارزی کاملا متناقضاعلام آمار مخاطبان جشنواره فیلم فجر در اصفهان
رویداد

 گزارش

استان،  معادن  بالای  حجم  کنار  در 
متعددی  پایین دستی  کسب وکارهای 
نیز ایجاد شده که حجم بالایی از اشتغال 
صنعتی استان اصفهان را به خود اختصاص 
می دهند. صنایع سنگ بری در رضوان شهر، 
خمینی شهر و محمودآباد از جمله صنایع 
معدنی مهم استان اصفهان هستند که البته 
چالش های فراوانی در سال های قبل در 
خصوص مسائل مالیاتی داشتند و اختلاف 
آن ها با اداره مالیات بر سر نحوه محاسبه 
در  را  متعددی  حواشی  افزوده،  ارزش 

سال های قبل به همراه داشته است.
بر اساس وجود همین ظرفیت های متعدد 
تشکیل  معدنی،  صنایع  و  معدن  حوزه 
کمیسیونی مستقل و پیگیری مسائل این 
بخش از اقتصاد استان اصفهان، در دوره اخیر 
هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی در دستور 
کار قرار گرفت و احمد خوروش، ریاست آن 

را بر عهده گرفت.

دورهم قرار گرفتن معدنی ها
اتفاقی مهم بود

خوروش ایجاد این کمیسیون را یکی از 
اقدامات مهم و مثبت اتاق بازرگانی در دوره 
اخیر ارزیابی کرده و معتقد است: تعداد بالای 
معادن و صنایع معدنی در استان اصفهان و 
حجم فزاینده مشکلات آن ها، نیاز به چنین 
کمیسیونی را تقویت می کرد و دور هم قرار 
گرفتن فعالان معدنی، ذیل یک کمیسیون، 
اتفاقی مهم در این راستا بود. وی در خصوص 
عملکرد این کمیسیون نیز اظهار داشت: 
در این دوره تلاش شد یکی از مهم ترین 
یعنی  معدنی،  صنایع  حوزه  چالش های 
اختلافات مالیاتی سنگ بری ها با دولت از 
حالت بحرانی خارج شود و با پیگیری های 

اتاق، این مسأله به نتایج خوبی برسد.
اصفهان  اتاق  معادن  کمیسیون  رئیس 
خاطرنشان کرد: اصفهان در حوزه معدن و 
خصوصاً سنگ های تزیینی از جایگاه مهمی 

بازاریابی این  در کشور برخوردار است و 
محصولات نیز به عنوان یکی از اولویت های 
خوروش  شد.  تعریف  معدن  کمیسیون 

ادامه داد: لذا حضور در نمایشگاه های مهم 
بین المللی سنگ با جدیت پیگیری شد و 
فعالان حوزه سنگ استان اصفهان توانستند 
در نمایشگاه های مهمی همچون ورونا ایتالیا 
و نمایشگاه سنگ چین حضور یابند که این 
حضور، با موفقیت هایی در حوزه عقد قرار 

داد با طرف های خارجی همراه بود.

مسأیل مالیاتی 
سنگ بری ها حل شد

در  نیز  سهل آبادی،  عبدالوهاب  سید 
خصوص عملکرد معدنی اتاق در گفت وگو 
با "نوسان" اظهار داشت: استان اصفهان، 
دوره  ابتدای  در  و  است  معدنی  استانی 
تا  بازرگانی اصفهان مقرر شد  اتاق  اخیر 
کمیسیونی مستقل در حوزه معدن تشکیل 
شود و کمیته هایی نظیر سنگ های تزئینی، 
کانه های فلزی، معادن شن و ماسه و خاک 
رس ذیل آن تشکیل شد تا مسائل متنوع 
معادن را دنبال کنند. وی یادآور شد: یکی 
از کارهایی که باید در این کمیسیون انجام 
می شد و البته موفقیت آمیز نیز بود؛ ایجاد 
ارتباط بین سنگ بری ها و معادن و همچنین 

حضور فعال آنان در نمایشگاه های مختلف 
جهانی بود.

اصفهان  استان  بازرگانی  اتاق  رئیس 
همچنین افزود: تعداد زیادی از فعالان سنگ 
استان اصفهان به نمایشگاه ایتالیا رفتند و 
موقعیت های مناسبی برای معرفی سنگ 
اصفهان به جهان فراهم شد. سهل آبادی با 

اشاره به هماهنگی کمیسیون معدن و دبیر 
کل اتاق اصفهان خاطرنشان کرد: در پی این 
موفقیت های خوبی کسب  هماهنگی ها، 

شد و بعد از سال ها نیز توانستیم مسأله 
مالیات سنگ بری ها را حل کنیم و اتفاقات 
خوبی در این مدت رخ داد. به گفته رئیس 
اتاق بازرگانی استان اصفهان بیش از 3 هزار 
واحد سنگ بری در این استان وجود دارند 
که مهم ترین چالش آن ها نوسازی و به روز 

رسانی تجهیزات است و در این مسیر، دولت 
نیز باید کمک کند.

اقدامات صورت گرفته
کافی نیست!

علی خیراللهی اما عدم آگاهی معدن داران 
از قوانین و عدم هماهنگی آنان با ادارات 
و دستگاه های دولتی را مهم ترین چالش 

این بخش از اقتصاد دانسته و معتقد است: 
در اتاق بازرگانی تلاش شد تا این نواقص 
رفع شوند و در همین رابطه و برای ایجاد 
ارتباطی بهتر با دستگاه های دولتی، در این 
مدت از مدیران کل استانی و کشوری حوزه 
معدن در جلسات کمیسیون معدن، دعوت 
به عمل آمد. وی با تأکید بر اینکه، حوزه 
معدن اهمیت چندانی برای مسؤولان دولتی 
ندارد خاطرنشان کرد: معدن همچون سایر 
بخش ها مهم تلقی نشده و در این بین، عدم 
فعالیت معدن داران و عدم انسجام آن ها 
یکی از دلایل این اتفاق است و این در حالی 
است که حوزه معدن می تواند در شرایط 
فعلی تحریمی، ارزآوری بالایی داشته باشد و 

کمبودهای تحریم نفتی را جبران کند.
این فعال حوزه معدن متذکر شد: معدن به 
تنهایی نیازمند وزارتخانه است و در ادغام 
وزارتخانه های صنعت و معدن و بازرگانی، 
این بخش بیش از سایر بخش ها تضعیف شد. 

خیراللهی با تأکید بر چالش های حوزه معدن 
اظهار کرد: عدم وجود خطوط ریلی مناسب 
در کشور، حمل ونقل محصولات معدنی با 
کامیون انجام می شود و مطرح شدن مسائلی 
همچون محاسبه کرایه حمل ونقل با مقیاس 
تن بر کیلومتر باعث افزایش یک باره هزینه ها 
برای معادن شده است. وی همچنین ادامه 
داد: اقداماتی که در کمیسیون معادن صورت 
گرفته کافی نیست و در دوره جدید باید بر 
مسائلی همچون افزایش هماهنگی بین 
ارگان ها، آموزش های مرتبط با بهره وری 
معادن و بهینه سازی ماشین آلات و تسهیل 
واردات فناوری های نو در حوزه معدن تمرکز 

شود.
به گفته این فعال حوزه معدن، مشکل اصلی 

معادن، تحریم نیست بلکه خود تحریمی 
است و بخشنامه های متعدد و سردرگمی 
گمرکات کشور باعث شده تا از یک فرآیند 
واردات تجهیزات و از دیگر سو، صادرات 
محصولات با مشکل مواجه شود و اتاق برای 
بهبود اوضاع معادن باید ورودی جدی به 

مسأله بخشنامه های متناقض داشته باشد.

کار شاخصی 
از کمیسیون بیرون نیامد

بیشتری  انتقادات  رنجبران  رسول  سید 
نسبت به عملکرد کمیسیون معدن اتاق 
اصفهان داشته و معتقد است: کمیسیون 
معدن تا دور قبل در اتاق وجود نداشت و 
تشکیل آن باعث شد تا بالاخره انسجامی 
در حوزه معدن ایجاد شود اما کار شاخصی 
از این کمیسیون بیرون نیامد. وی به حضور 
در دوره نمایشگاه های بین المللی اشاره کرد 
و گفت: در سفر اول، ناهماهنگی هایی وجود 
داشت و اعتراضاتی به وجود آمد در دور دوم 

این ناهماهنگی ها کمتر بود.
اصفهان  اتاق  نمایندگان  هیأت  عضو 
پیگیری های صورت گرفته را کافی ندانست 
و تأکید کرد: باید پرسید که آیا این پیگیری ها 
نتیجه ای هم در برداشته یا خیر؟ چرا که 
آنچه ما به عنوان فعال معدنی مشاهده 
می کنیم، تفاوتی با قبل نداشته بلکه شرایط 

بدتر هم شده است.
رنجبران با تأکید بر اینکه عملکرد کمیسیون 
معدن خروجی قابل توجهی نداشته متذکر 
شد: در بحث هزینه های حمل ونقل مبحث 
تن بر کیلومتر هیچ پیگیری از سوی اتاق 
صورت نگرفت و در مورد سنگ بری ها نیز 
باید از واحدهای سنگ بری سؤال کرد که آیا 
مشکلات مالیاتی آن ها حل شده یا هنوز به 

قوت خود باقی ست؟

نقشه راه کمیسیون معادن اتاق بازرگانی در گفت وگو با فعالان معدنی؛

خوب؛ ناکافی؛ بی نتیجه
کمیسیون معادن اتاق بازرگانی در دوره جدید برای اولین بار تشکیل شد

ایراد بزرگ 
ما اصفهانی ها

معدن و صنایع معدنی از جمله ظرفیت های مغفول استان اصفهان هستند که نبود تشکل های منسجم در 
این بخش مهم از اقتصاد استان باعث شده تا معدن و معدن کاری در اولویت های سیاست گذاری استان 
اهمیت چندانی به خود نبیند و فعالان این حوزه اقتصاد درگیر ناهماهنگی اداراتی همچون منابع طبیعی، 
محیط زیست، صنعت و معدن و مالیات شوند. استان اصفهان از نظر بهره مندی از تنوع و حجم ذخایر 
معدنی، یکی از غنی ترین استان های کشور بوده و تنوع قابل توجهی از معادن از جمله معدن روی، سرب، 
سنگ های تزئینی، سنگ آهن، طلا، شن و ماسه، خاک رس و مصالح ساختمانی و ... را در دل خود جای 
داده است. این گزارش نگاهی دارد به نقشه راه کمیسیون معادن اتاق بازرگانی اصفهان در چهارسال گذشته؛ کمیسیونی 

که برای اولین بار تشکیل شد و موافقان و مخالفان خود را داشت؛

گزارش
گروه  صنعت

Is fahan

اصفهان در هفته ای که گذشت؛
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 نوسان:  معاون بهره بــرداری شرکت آب 
و فاضلاب اســتان اصفهان گفت: با حضور 
رئیس ســازمان مدیریت بحران کشــور، 
مدیــر کل مدیریــت بحران اســتانداری، 
نماینده مردم شهرستان در مجلس شورای 
اســلامی و مقامات محلی  افتتاح ایستگاه 
پمپاژ کمکی شــماره دو  اردســتان و بهره 
برداری از چــاه جدیــد زواره انجام گرفت.

ناصر اکبری با اشــاره به هدف از اجرای این 
پروژ ه ها گفت:ایستگاه پمپاژ کمکی شماره 
2 به منظور افزایش 18 لیتر در ثانیه ، ظرفیت 
انتقال آب  از طرح آبرســانی به اردستان با 

اعتباری بالغ بر 12 میلیارد ریال اجرایی شد
معاون بهره برداری شــرکت آب و فاضلاب 
اسان اصفهان  اضافه کرد: چاه جدید زواره با 
دبی 20 لیتر در ثانیه به منظور تامین پایدار 

آب شرب و مقابله با بحران کم آبی در شهر 
زواره با اعتباری بالغ بر 4 میلیارد ریال به بهره 
برداری رسید . اکبری با اشاره به پروژ ه های 
آبفا اردستان که در دهه فجر به بهره برداری 
رسیدند خاطر نشان ساخت: در دهه فجر 8 
پروژه در بخش آب و فاضلاب با اعتباری بالغ 
بر 32 میلیارد ریال در شهرستان اردستان به 

بهره برداری رسید .

با حضور رئیس سازمان مدیریت بحران کشور صورت گرفت:

افتتاح ایستگاه پمپاژ کمکی اردستان 
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رسول رنجبران :

باید پرسید که آیا این پیگیری ها نتیجه ای هم در 
برداشــته یا خیر؟ چرا که آنچه ما به عنوان فعال 
معدنی مشاهده می کنیم، تفاوتی با قبل نداشته 

بلکه شرایط بدتر هم شده است

احمد خوروش :

تــلاش شــد یکــی از مهم تریــن چالش های 
حوزه صنایع معدنی، یعنــی اختلافات مالیاتی 

سنگ بری ها با دولت از حالت بحرانی خارج شود

علی خیرالهی :

اقدامــات کمیســیون معادن، کافی نیســت و 
در دوره جدیــد باید بر افزایــش هماهنگی بین 
ارگانی، آموزش های مرتبط و تســهیل واردات 

فناوری های نو در حوزه معدن تمرکز شود
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  نوسان: مدیرکل گمرک اصفهان در 
خصوص تســهیل واردات به ویژه برای 
واحدهای تولیــدی و فعالان اقتصادی، 
گفت: بســته های حمایتی بــرای این 

منظور در گمرک پیش بینی شده است.
اســداله احمدی ونهری، اظهار کرد: در 
راستای رائه این بســته های حمایتی، 
در 14 واحــد تولیــدی اســتان ،انبار 
اختصاصی زیر کلید گمرک راه اندازی 
شــد و تمهیداتی نظیر معافیت حقوق 
ورودی خطوط تولید، ارزیابی در محل 
و ترخیص نسیه و یا با اخذ ضمانت نامه 
بانکی کمک شایانی به ترخیص کالاها 

صورت پذیرفته است.
مدیرکل گمــرک اصفهــان گفت: در 
10 ماهه نخست امسال، بالغ بر دوهزار 
میلیارد ریــال درآمد توســط گمرک 
اصفهان کســب و به خزانه واریز شده 
است که نسبت به مدت مشابه سال قبل 
36 درصد رشــد داشته است .مدیر کل 
گمرک اصفهان افزود: در راستای اجرای 
برنامه های اقتصاد مقاومتی با راه اندازی 
و استفاده از سامانه های امور گمرکی و 
پنجره تجارت فرامرزی؛ این اداره کل با 
داشتن 140 کارمند، در طول 10 ماهه 
امسال بالغ بر دو هزار و 90 میلیارد و ۷20 
میلیون ریال درآمد کســب و به خزانه 
واریز نموده که نســبت به مدت مشابه 
سال قبل 36 درصد افزایش داشته است.

احمدی ونهری در خصوص مهمترین 
کالاهای وارداتی گمــرک اصفهان در 
این مدت، گفت: ماشین آلات مکانیکی 
129 میلیــون دلار، ماشــین آلات 
برقی 32 میلیــون دلار، اجزا و قطعات 
منفصله خودرو 28 میلیــون دلار بوده 
است، همچنین عمده ترین کشورهای 
صادرکننده به مقصد گمرک اصفهان؛ 
ایتالیا با 20 درصــد، چین با 19 درصد، 
آلمان با 13 درصد، فرانســه 9 درصد و  
ترکیه با 8 درصد، از کل واردات به مقصد 
گمرک اصفهان را به خــود اختصاص 

داده است. 
احمدی ونهری افزود: استان اصفهان با 
داشتن توانمندی های گوناگون تولیدی، 
کشــاورزی، صنایع تبدیلــی و صنایع 
دستی  در کشــور به غیر از مهمترین 
اســتان ها در زمینــه صــادرات کالا 
محسوب می شــود به طوری که در 10 
ماهه سال 139۷ بالغ بر چهار میلیون و 
106 هزار تن کالا به ارزش یک میلیارد 
و 991 میلیون دلار اســتان اصفهان به 
مقصد 9۷ کشور جهان صادرات داشته 
و نسبت به مدت مشابه سال قبل از نظر 
وزن شــش درصد و از لحاظ ارزش 51 

درصد رشد داشته است .

رییس هیات مدیره انجمن شــرکت های دانش بنیان گفت: توســعه اقتصاد دانش بنیان با تقویت 
تشکل های اقتصادی توسط بخش خصوصی ممکن می شود.ابوالقاسم مرادی گفت: اگر انتظار داشته 
باشیم مشکلات کشور در حوزه های گوناگون توسط فعالان اقتصادی حوزه فناوری در بخش خصوصی 
حل شــود باید به جایگاه اتاق بازرگانی و تشکل های وابســته به آن بها بدهیم و آنها را تقویت کنیم. 
وی افزود: موضوعات و مســایل مورد نیاز در حوزه تکنولوژی باید از سوی حاکمیت و در بخش های 
اقتصادی مانند صنعت، کشــاورزی و خدمات باید در تشــکل های اقتصادی مرتبط طرح شــود.

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق اصفهان، با بیان اینکه بخش خصوصی باید بر ریلی 
قرار گیرد که مبتنی بر دانش، تخصص و ســرمایه های اجتماعی است، اظهار کرد: 
امروز باید بر توسعه پایدار تاکید کنیم و این کلید نجات ماست. حمیدرضا قلمکاری 
در خصوص اقدامات بــرای احیا زاینده رود، گفت: ســتاد نجــات دریاچه ارومیه 
الگوی مناسبی برای ایجاد ســتاد نجات زاینده رود از ســراب تا پایاب بود، البته در 
ابتدا مخالفت هایی با آن شد و به مرور باید آنرا به یک مطالبه عمومی تبدیل کنیم.

توسعه پایدار کلید نجات ماست اقتصاد دانش بنیان تقویت شود

 گزارش

اقتصاددان

 نوسان: ســازمان توســعه تجــارت اعلام کرد 
کــه واردات کالاهــای اولویــت دار رســماً برای 
صادرکنندگان آغاز شــده و آنها می توانند در این 
حوزه فعالیــت خود را آغاز کنند. بر اســاس اعلام 
این سازمان صادرکنندگان مجاز خواهند بود این 
کالاهای اولویت دار را بدون رعایت سقف واردات و 

همچنین بدون نیاز به سابقه واردکنندگی به داخل کشور بیاورند.
این امــکان جدید کــه به نظر می رســد درخواســت لااقــل گروهی از 
صادرکنندگان برای تسهیل شرایط کاریشان در ماه های گذشته و به دنبال 
گسترش تحریم ها بوده پس از آن به مرحله اجرا رسید که در صورت جلسه 
کمیته بازرگانی ستاد تنظیم بازار که در 11 بهمن سال جاری ابلاغ شد. به 
این ترتیب رســماً و پس از ابلاغ این مجوز جدید، انجام واردات در مقابل 

صادرات در سامانه جامع تجارت و سامانه نیما امکان پذیر شد.

 نوسان:  مجري قطار سریع السیر اصفهان – تهران  
گفت: کل ابر پروژه قطار سریع السیر اصفهان-تهران 
نیازمند 44 میلیارد یوان اعتبار است که 14 میلیارد 
یوان آن تامین شده و با تامین بقیه اعتبارات تا چهار 

سال آینده روي ریل قرار خواهد گرفت.
امیر بهــادر عبدالمحمــدي در کمیتــه پیگیري 
عملیات اجرایي قطار سریع السیر تهران – قم – اصفهان، با بیان اینکه تأمین 
مالي پروژه کماکان با چین اســت، اظهار کرد: تأمین مالی پروژه نیاز به اخذ 
مجوزهای لازم داخلي نظیر شوراي اقتصاد است و همچنین از طرف چیني 
نیز تأمین مالي در حال انجام اســت. وي افزود: دوره زماني اجراي این پروژه 
چهار ســاله اســت که مجموع کل آن 410 کیلومتر و داراي چهار ایستگاه 
تهران، فرودگاه بین المللی امام)ره( ، قم و اصفهان است و تلاش می شود به 

قطار شهري اصفهان متصل شود.

 نوســان: یک فعال اقتصادی گفت: وین شباهت 
زیــادی به اصفهــان ما دارد، این شــهر در کشــور 
اتریش صنعــت مناســب و اقتصاد پویایــی ندارد 
امــا در بخش صنعــت توریســم غوغا کــرده و به 
طور کامل وقف صنعت گردشــگری شــده اســت، 
جوانان باید در این زمینه تحقیــق و پژوهش کنند 
که چگونه شــبیه وین شــویم. محمدامین حاج کاظمیان افزود: در ســال 
9۷ قانون های بــرای صادرات گذاشــتند و چالش اصلی اقتصادی کشــور 
ما در سال 9۷ نرخ ارز و نحوه ارز آوری مناســب بود، در سال دیگر نیز چالش 
اصلی ما اشــتغال و تامین نیازهای اساســی مردم اســت. حــاج کاظمیان 
تاکید کرد: وقتی صحبت از صــادارت می کنیم منظور صــادرات منصفانه 
اســت، صادر کردن نیازهای اساســی کشــور که هنر نیســت. صادرات به 
معنای فروش جهانی محصولاتی اســت که نیاز بازار های داخلی نیســت.

 نوسان:  نایب رییس کمیسیون تسهیل تجارت و 
توسعه صادرات اتاق تهران گفت:  چند سال است 
که پیشنهاد ایجاد بانک مشــترک ایران و عراق را 
مطرح کرده ایم اما مســئولان دولتــی و بانکی به 

اهمیت  و ضرورت این کار توجه نمی کنند. 
علیرضا کلاهی صمدی تاکید کرد: راه اندازی بانک 
مشترک ایران و عراق برای جهش صادرات خدمات فنی و مهندسی به این 
کشور که ظرفیت های  بسیاری زیادی دارد، از اهمیت ویژه ای برخوردار 
است. عجیب آنکه ایران با ونزوئلا بانک مشترک تاسیس کرده و در  مورد 
عراق که شریک عمده تجاری ماست چنین امکانی فراهم نشده است.  وی 
افزود: پیش بینی می شود عراق در 15 سال آینده به 200 تا 300 میلیارد 
دلار کالا و خدمات نیاز داشته باشد و سهم ایرانی  می  تواند از این عدد 150 

میلیارد دلار ارز آوری باشد. 

واردات در ازای صادرات رسماً مجاز شدبانک ایران و عراق تشکیل شوداقتصاد اصفهان از وین الگو بگیردتأمین مالي قطار سریع السیر اصفهان–تهران

 ها
ده

برا

بسته های حمایتی 
برای تسهیل واردات

اقتصادایران نیازمند اقدامات اساسی؛

اتاق به گونه ای ویژه
 به جوانان بها داد 

رییس اتاق بازرگانی اصفهان معتقد است: طی 
چهار سال گذشته اتاق نسبت به رسالت خود 
کوتاهی نکرده و تمام 9 کمیسیون، در بخش 
های تجارت، صنعت، معدن، سرمایه گذاری، 
تشکل ها، محیط کسب کار، امور اجتماعی و 
بانوان و ... فعالیت خود را به خوبی انجام داده اند 
و عامل موفقیت های متعددی بوده اند؛ هرچند 
که موفقیت در حوزه جوانان ارزش و جایگاه 

دیگری دارد.
به اعتقاد عبدالوهاب سهل آبادی، در شرایط 
فعلی اقتصاد کشور، بی تردید مهمترین گام، 
هدایت جوانان به تولید و بازار کار است؛ بنابراین 
حمایت جوانان از طریق آموزش های لازم 
ضرورت دارد و نمود آن کسب رتبه نخست اتاق 
اصفهان در حوزه آموزش طی چهار سال متوالی 
است. او تاکید می کند: پارلمان بخش خصوصی 
اصفهان برای اولین بار در کشور به گونه ای 
ویژه به جوانان بها داد و در این دوره شورای 
عالی جوانان را ایجاد کرد. همچنین دوره های 
آموزشی متعددی برگزار نمود و سعی داشت 
تا جوانان در رویداد "در مسیر موفقیت" با 
تجارب گذشتگان آشنا شوند و در این رابطه از 
20 شخصیت موفق کشور برای انتقال تجارب 

دعوت کرد.
به گفته سهل آبادی، در این دوره، اتاق بازرگانی 
اصفهان برای نخستین بار توانست بعد از 130 
سال وارد )JCI( اتاق بازرگانی بین المللی 
جوانان دنیا شود؛ همچنین برای نخستین بار در 
کشور، گروه بازرگانان کوچک در اتاق اصفهان 
ایجاد شد و این تجربه را به دیگر نقاط کشور 
منتقل کرد. او با تاکید بر اینکه طی چهارسال 

گذشته تعداد قابل توجهی جوان به عضویت 
اتاق درآمدند و از سوی دیگر در بخش استارتاپ 
ها فعالیت های خوبی صورت گرفت، می گوید: 
تفاوت شورای عالی جوانان با دیگر کمیسیون 
ها، در این بود که جوانان تمایل زیادی برای 
حضور در اتاق نشان دادند و به راحتی امکان 
تبادل نظر و ایده فراهم بود؛ به نحوی که امروز 
اتاق به محلی برای پرورش و رشد جوانان 

تبدیل شده است. 

اتاق بازرگانی 
متعلق به همه ذینفعان است

بازرگانی  اتاق  جوانان  عالی  شورای  رییس 
اصفهان نیز معتقد است: اتاق های بازرگانی، 
امروز دیگر متعلق به یک عده خاصی نیست و 
اتاق اصفهان طی چهار سال گذشته با شکستن 
و کوتاه کردن این انحصار سعی در تاثیرگذاری 
بیشتر در شهر و رشد جوانان در سایه کسب و 

کارهای کوچک داشته است.
به گفته امیر کشانی، در این دوره تفکر جدیدی 
شکل گرفت که اتاق بازرگانی متعلق به همه 
ذینفعان است؛ البته شاید 5 تا 10 درصد اعضای 
اتاق از شرکت های بزرگ و هلدینگ های 
توانمند هستند و باید مورد حمایت قرار بگیرند؛ 
اما تعداد قابل توجهی از اعضای اتاق نیز کسب و 
کارهای کوچک و متوسط دارند و برای رشد و 

بلوغ نیازمند آموزش و هدایتند.
او بزرگترین نقطه قوت جوانان اتاق را یک تیم 
منسجم و متحد دانست و  تاکید کرد: با وجودی 
که اتاق های بازرگانی معمولا جایگاه کسب  و 
کارهای بزرگ است؛ اما اصفهان در این دوره به 
عنوان نخستین اتاق کشور، حضور جوانان را به 
رسمیت شناخت. او بر تعامل و احترام متقابل 

بین نسل ها تاکید کرد و افزود: اگرچه بسیاری 
بر چشمگیر بودن حضور جوانان در عرصه 
های مختلف 4 سال گذشته تاکید دارند؛ اما 
بدون تردید این مهم جز در سایه حمایت و 
پشتیبانی بزرگان اتاق حاصل نمی شد. کشانی 
به برگزاری رویداد "در مسیر موفقیت" اشاره 
کرد و آن را نمادی از همگرایی نسل ها و احترام 

به جایگاه بزرگان اقتصادی استان ارزیابی کرد. 
به گفته او، عملکرد اتاق بازرگانی اصفهان در 
حوزه جوانان مورد استفاده بسیاری از اتاق ها و 
بخش های دیگر کشور قرار گرفت؛ روندی که 
با ایجاد حس اعتماد متقابل سعی دارد در اداره 
امور از جوانان کمک بگیرد، و از سویی دیگر 
جوانان را متوجه نقش مهم خود در توسعه 

کشور سازد. 
وی اضافه کرد: برپایی رویداد در مسیر موفقیت 
در اتاق اصفهان، همانند یک دانشگاه در حوزه 
کسب و کار جوانان بود؛ از سوی دیگر عضویت 
اتاق اصفهان در JCI نشان از تفاوت اتاق 
اصفهان با دیگر اتاق های بازرگانی است که به 
آینده و توسعه کشور فکر می کند و با پیوستن 
به اتاق بین المللی جوانان، سعی دارد در عرصه 
بین المللی نیز حضور خود را مستحکم کند. 
به گفته کشانی، عضویت اصفهان در اتاق بین 
المللی جوانان موجب می شود تا همانند سایر 
کشورها، زیرساخت های لازم برای اتصال به 

میکروبیزینس ها فراهم شود.
او با تاکید بر ضرورت اهمیت شرکت های 
دانش بنیان، گفت: اتاق اصفهان، با برگزاری 
رویدادهای استارتاپی، بررسی جایگاه کسب و 
کارهای جدید و تمرکز بر حوزه های مشاوره 
...، اصفهان،  ای، آموزشی، تحقیقات بازار و 
کانون فعالیتهای استارتاپی شد و سعی کرد تا 

کسب و کارهای نوپای اصفهانی را جهانی کند.
 به اعتقاد کشانی، فضای اقتصاد و کارآفرینی 
همانند یک رود هستند و اگر به دریاهای آزاد 
متصل نشوند، خشک خواهد شد. بر این اساس 
حضور در رویدادهای بین المللی برای جوانان 

ضرورت دارد.

بستر مناسب
عامل حرکت جوانان بود

نایب رییس کمیسیون آموزش و جوانان اتاق 
اصفهان با ارزیابی مثبت از عملکرد 4 سال 
گذشته اتاق بازرگانی در حوزه جوانان گفت: 
واقعیت این است که اتاق اصفهان طی 4 سال 
گذشته در حوزه جوانان عملکرد بی نظیری در 
بین اتاق های بازرگانی کل کشور از خود برجای 
گذاشت؛ اما به اعتراف بسیاری از بزرگان، این 
رشد و تعالی، تنها مرهون تلاش و همت جوانان 
نبود و بستر مناسبی که ایجاد شد؛ امکان 
حرکت مستمر و پویای جوانان را فراهم ساخت.

سعید بزرگی اضافه کرد: در نشستی که با 
آنها  داشتیم،  تهران  جوانان  اتاق  دوستان 
نیز تاکید داشتند که تلاش هایی به مراتب 
ارزشمند در این حوزه انجام داده اند؛ اما چون 
بستر و فضای مناسب برای فعالیت در اختیار 
نداشتند، نتیجه ای که مد نظر بود به دست 
نیامد. وی به روزهای ابتدایی شورای عالی 
جوانان اشاره کرد و افزود: بطور طبیعی چون 
طی سالبان متمادی، جوانان از این فضا دور نگه 
داشته شده بودند و امکان بروز و ظهور توانمندی 
خود را نداشتند، ضعف های زیادی در این 
بخش وجود داشت. ما در مرحله اول، پایه و 
اساس کار خود را براساس آموزش قراردادیم تا 

توانمندسازی جوانان انجام گردد. 
بزرگی، به آموزه های " توسعه ای" اشاره کرد 
و ادامه داد: در حوزه توسعه، باید پیش از هر 
حرکتی ذهن ها را توسعه داد تا بتوانیم به 
توسعه عملکردی دست یابیم. همچنین برای 
توسعه ذهن ها و توسعه انسانها باید آموزش 
را محور قرار داد و بدین منظور از همان بدو امر 
آموزش سرلوحه فعالیت و تمرکز حوزه جوانان 
قرار گرفت. بزرگی تصریح کرد: بدون تردید در 
سالهای بعد انرژی و تمرکز خود را بر عملیاتی 
کردن آنچه در این سالها برای جوانان انجام شده 
قرار خواهیم داد و آنها را وارد عرصه عملیاتی 
کسب و کار خواهیم کرد که برای این مهم نیز 
طرح های مناسبی پیش بینی و برنامه ریزی 
گردیده است. وی اضافه کرد: همانطور که طی 
4 سال گذشته، دروِرود اتاق، پیرامون مسایل 
مرتبط با جوانان به روی همه آنها باز بود؛ و  گاهی 
حتی این فضا برای جوانان غیرعضو اتاق نیز باز 
شد،  تلاش خواهیم کرد، این فضا، فضایی خالی 
از رانت و ویژه خواری باشد و امکان بروز توانایی و 

شایستگی تمامی جوانان فراهم آید.
بزرگی در پایان تاکید کرد: بطور کلی معتقدم 
که حوزه جوانان عملکرد مثبتی داشت؛ ولی این 
به معنای شرایط عالی و ایده ال نیست و قطعا 
انتظارمان برای سالهای آینده، تقویت جایگاه 
جوانان در هیات نمایندگان و افزایش تعداد و 

حضور آنها در ارکان مختلف اتاق است.

"جوانان" موتور محرک اتاق بازرگانی اصفهان؛

آنچه بود؛ آنچه شد
راهیابی به JCI ؛ رویداد "در مسیر موفقیت" و تشکیل بازرگانان کوچک، بخشی از کارنامه موفق جوانان اتاق بود

هرچند برخی معتقدند، اتاق بزرگانی محفلی برای حضور شرکتهای بزرگ اقتصادی و هلدینگ های عظیم صنعتی  
است، اما به اعتقاد گروهی دیگر امروز توجه به جوانان و کسب و کارهای کوچک و متوسط می تواند مسیری جدید، 
برای توسعه اقتصادی باشد؛ موضوعی که به جرات اتاق بازرگانی اصفهان در دوره چهار ساله گذشته خود آن را به 
عینه اثبات کرد و ردپای خود را در عرصه اتاق های کشور به رخ کشید. جذب جوانان با انگیزه، برگزاری رویدادهای 
استارتاپی و برپایی دوره های متعدد آموزشی، کارنامه ارزشمندی بود که از دل کمیسیون آموزش و جوانان اتاق 
اصفهان به سراسر کشور تسری یافت. این گزارش به دنبال تبیین مسیری است که طی ۴ سال گذشته تجلی یافت و 

امتداد آن می تواند برگ زرینی در کارنامه اقتصادی استان اصفهان باشد؛

گزارش
گروه بازرگانی

نرخ دلار در 4 مهر سال جاری به رکورد 19 هزار و 300 تومان رسید. اما، در 
روزها و هفته های بعد کاهش یافت و حتی به زیر 10 هزار تومان نیز افت کرد. 

دو دلیل برای این کاهش شدید وجود دارد:
اول، مقررات جدید بانک مرکزی بعد از تغییر رییس آن بود. مقرراتی چون 
منع گردش چک تضمینی، کنترل برداشت ارزی در خارج از کشور از طریق 
دستگاه های پوز، گذاشتن سقف معامله ارزی، برخورد قضایی جدی با 
سفته بازان ارز، و وادارسازی صادرکنندگان غیرنفتی به عرضه ی ارز حاصله 
از صادرات، از جمله اقدامات غیرقیمتی انجام شده است. همین طور می توان 
به ضرورت یکی شدن نام فرد استفاده کننده از کارت عابر بانک و نام  خط مورد 

استفاده در گوشی همراه، با هدف رصد کردن معاملات، اشاره کرد. 
دوم، و خیلی مهم تر از نظر من، دستگیری و اعدام سلاطین بازار ارز و قیر 
است. واقع امر این است کسی پیش بینی این اعدام ها را نمی توانست بکند. 
اقدامی که کاملا در حیطه ی اختیار دستگاه قضایی است. اعدام ها، کار بانک 
مرکزی در کنترل بازار ارز را بسیار راحت کرد. ترس و هول ناشی از آن، برای 
فروکش کردن تقاضای سفته بازانه و از میان در رفتن فعالان بازار، با هدف 
حفظ دارایی و مهم تر از ان جان شان، کفایت می کرد. اگر اعدام ها نبود، نرخ 
دلار بر اثر کنترل گردش چک تضمینی و برداشت ارزی در خارج از کشور و 
تزریق ارز غیرنفتی کاهش می یافت ولی نه به اندازه ای که رخ داد. بیش ترین 

تاثیر از آن اعدام هاست.
حالا بعد از چند ماهی که نرخ دلار  در کانال  10 هزار و بعد در کانال  11 هزار 
در نوسان بود، به بالای 12 هزار تومان رسیده است. آیا امکان افزایش این نرخ 

در هفته ها و ماه های آینده وجود دارد؟ پاسخ من مثبت است به چند دلیل:
1. تشدید تنش های منطقه ای میان ایران و اسرائیل. این تنش در روزهای 
اخیر به تقابل جدی نظامی رسیده است. همین طور تشدید تنش ها میان 
ایران و آمریکا که در تلاش آمریکا برای راه اندازی کنفرانس ورشو با هدف 

اعمال فشار بیش تر بر ایران بازتاب پیدا می کند،
2. سخت تر شدن صادرات نفت به همراه افت قیمت جهانی نفت، افق آینده 
ارزی را ناروشن تر و در نتیجه طرف تقاصای سفته بازانه برای سرمایه گذاری 

روی ارز را تحریک می کند،
3. عدم تمایل جدی اروپا به تاسیس سازوکار نقل و انتقال مالی و حرکت 
تدریجی اتحادیه اروپا به سوی تطبیق با برنامه ارایه غدا و دارو در برابر نفت که 

عرضه ارز را بیش تر محدود می کند، 
4.با نزدیک شدن به انتهای سال، فشار بر بازار ارز به علت تقاضای گردشگری 

خارجی رو به افزایش خواهد بود،
5.  از منظر اقتصاد رفتاری، تاثیر اعدام ها هم به مرور زمان از بین می رود. با 
افزایش احتمال رشد نرخ دلار، عده ای ریسک پذیر پیدا می شوند که به 
شکل هایی موانع مقرراتی بانک مرکزی را پشت سر بگذارند و دست به معامله 
دلار بزنند. در اینجا نیز فساد کار خود را می کند. کارچاق کن هایی که به همراه 
عوامل مختلف توزیع ارز در کارند،  می توانند نیاز متقاصیان ریسک پذیر 
سفته باز را به گونه ای تامین کنند که زیر ذره بین کنترل کننده بانک مرکزی 

قرار نگیرند.
برآیند عوامل مذکور اقتصادی و سیاسی، در جهت افزایش دوباره نرخ دلار 
است. شاید با اعدام هایی دیگر بتوان مانع این روند شد. اما، چنانچه پیش تر 
ذکر کرده بودم،  برخورد های شدید امنیتی از جمله اعدام، علاوه بر هزینه های 
خاص خود در عرصه ی بین المللی )مانند تشدید فشار از سوی نهادهای 
حقوق بشری( و داخلی )مانند فرار سرمایه(،  ممکن است با تشدید عوامل 

مذکور، اثربخشی خود را تا حدی از دست بدهد. 
واقعیت امر این است که اقتصاد و جامعه ی ایران در شرایط بسیار خاص 

بحرانی قرار دارد. 
مادام که اقدامات اساسی معطوف به رفع عوامل اثرگذار بر این شرایط بحرانی 

مورد توجه قرار نگیرد، چشم انداز امیدوار کننده ای پیش رو نیست.

دلار در مسیر
 افزایش دوباره
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اصلاحیه
 نوسان:در شــماره 69هفته نامه نوســان مورخ  16 بهمن ماه، در گزارش 
نگاهی به عملکرد 4 ساله کمیسیون کشــاورزی در آستانه انتخابات اتاقهای 
بازرگانی به اشــتباه عنوان آقای ســعید بزرگی، نایب رئیس کمیســیون 
کشاورزی اتاق بازرگانی اصفهان درج گردیده که بدین وسیله به عنوان نایب 

رئیس سابق کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی اصفهان اصلاح می گردد.
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نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 
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رییس مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر اصفهان در برنامه رادیویی صدای شهر 
گفت: در بودجه 98، کلیه مناطق ملزم به پیش بینی پروژه های محرک توسعه شدند
کورش خسروی،  اضافه کرد: مدیریت شهری موظف به انجام برخی از فعالیت هاست که 
این فعالیت ها پروژه های محرک توسعه هستند. در واقع این پروژه ها توسط مدیریت 
شهری بستر سازی و یا اجرا می شود. خسروی تاکید کرد: این پیش بینی برای بودجه 98 

کلیه مناطق صورت گرفته است.

شهردار اصفهان در یکصدمین نشست مجمع شهرداران کلانشهرهای ایران، به عنوان نماینده 
شهرداران در شورای گفتگوی دولت و بخش خصوصی انتخاب شد.به گزارش اقتصادبازار، 
این جلسه پیش از دیدار شهرداران کلانشهرها با دکتر جهانگیري معاون اول رئیس جمهور 
برگزار شد و تعیین وضعیت بدهی دولت به شهرداران و رسیدگی به معضلات استخدامی در 
شهرداری ها از جمله مهم ترین محورهاي مورد بحث در این جلسه بود. شایان ذکر است پیش 

از این تقی زاده خامسی شهردار سابق مشهد مقدس، این سمت را بر عهده داشت. 

چالش داربست های فلزی تنها مختص به 
میراث فرهنگی اصفهان نیست؛ ظاهرا این یک 
مسئله کاملا کشوری شده که سبقه طولانی 
نیز یافته است. به طور مثال داربست های فلزی 
که از چهاردهه پیش به منظور استحکام بخشی 
گنبد سلطانیه در آن نصب شده، اکنون به 
بخشی از این بنا تبدیل شد که جدا کردن آن 

از این بنای تاریخی کاری دشوار است.

مرمت گنبد شیخ لطف الله 
طی دوسال آینده

فریدون الهیاری مدیرکل اداره میراث فرهنگی 
استان اصفهان در گفتگو با خبرنگار "نوسان" 
وجود داربست ها در آثار و ابنیه  تاریخی را نشان 
حفاظت از آنها دانست و گفت: آثار و بناهای 
تاریخی  نیازمند توجه و مرمت مستمر و خاص 
هستند. البته برنامه ریزی و زمان بندی برای این 
کار نیز اثر ویژه ای در آن دارد. با این وجود به 
دلیل ویژگی و پیچدگی این آثار و آسیب های 
پنهان و غیرقابل پیش بینی درون آن ها گاهی 
که  زمانی  از  طولانی تر  مرمتی  پروژه های 
انتظاراش را داریم می شود زیرا هم باید کار را 
با دقت و ملاحظه بیشتر انجام داد و هم نیاز به 

اعتبار بیشتری پیدا می کنیم. 
الهیاری به مرمت گنبد مسجد شیخ لطف الله 
اشاره کرد و گفت: برخی از آثار و ابنیه تاریخی 
از جمله این گنبد از اهمیت خاصی برخوردارند 
و مرمت آنها باید توسط افراد کاملا متخصص 
و در سطح استانداردهای بین المللی انجام 
شود. ازاین رو ما در انتخاب و بکارگیری تعداد 
مرمتگران و پیمانکاران به محدودیت روبرو 

هستیم. با این وجود تاکنون روند انجام مرمت 
آن رضایت بخش بود و امیدواریم به شرط 
تامین اعتبار طی دوسال آینده کل مرمت این 
اثر تاریخی انجام شود. درحال حاضر این گنبد 
را 6 ترک و هشت بخش تفکیک کرده ایم که 
هربار دو ترک آن را پایین می آوریم و پس از 
مرمت مجدد آن را نصب می کنیم. امیدواریم 
در بهار و تابستان سال آینده نیز این پروژه را 

با سرعت بیشتری انجام دهیم.

مخدوش شدن دید بصری
پژوهشگر  و  کارشناس  متقی،  محمدکریم 
حوزه مرمت آثار و ابنیه تاریخی نیز در گفت 
وگو با خبرنگار "نوسان" گفت: در بهترین 
حالت برای مرمت کامل گنبد شیخ لطف الله 
به 3 تا 5 سال زمان لازم است که در این 
مدت ناگزیر به استفاده از داربست هستیم. 
بصری  اول دید  ها در درجه  داربست  این 
شهروندان و بازدیدکنندگان از این اثر فاخر و 
جهانی را مخدوش می کند. اما مشکل بزرگتر 
اینجاست که این داربست های آهنی به مرور 
می شوند.  آسیب  و  زنگ زدگی  دچار  زمان 
زنگ آب های آن به شکل لکه های قرمز و قهو ای 
رنگی روی کاشی ها و آجرها نمایان می شود که 
پاک کردن آن به سادگی میسر نیست. ازاین رو 
افزایش مدت زمان بکارگیری استفاده از این 
داربست ها می تواند باعث آسیب های بیشتر 
و صدمه زدن به بخش های سالم بنا شود. او 
ادامه داد: همچنین درمواردی ممکن نصب 
داربست ها به دست کارگران و استادکاران 
و  نصب  هنگام  که  شود  سپرده  کم تجربه 

برداشتن داربست کار را با شتاب و غیر اصولی 
انجام می دهند و خود به بنا و کاشی ها آسیب 

وارد می کند. 
از  استفاده  را  موضوع  این  راهکار  متقی 
داربست های آلومینیمی که در دوره حضور 
مرمتگران ایتالیایی در ایران مورد استفاده قرار 
می گرفت دانست گفت: استفاده از این نوع 
داربست ها هم ایمنی کار را تا حدودی تضمین 
می کند هم میزان آسیب ها وارد شده به اثر 

تاریخی را کاهش می دهد.

نصب داربست 
نیازمند دانش است

و  حفاظت  پژوهشگر  ریاحی مقدم؛  ساشا 
مرمت بناها و بافت های تاریخی نیز با اشاره به 
موارد استفاده داربست فلزی و دلایل ماندگار 
شدن این سازه های الحاقی در بناهای تاریخی 
توضیح داد: در مواردی که احتمال آسیب 
و فروریختن بخشی از بنا یا کل بنا به دلایل 
مختلف هم چون فرسودگی زیاد وجود دارد، 
مرمتگران ناچار هستند به شکل اضطراری از 
داربست های فلزی به عنوان ابزاری جهت رفع 
خطر، تثبیت اثر در وضعیت موجود و استحکام 
بخشیدن آن استفاده  کنند تا پس از مطالعات 
کافی، طرح مرمت را کامل کنند و عملیات 
اجرایی آن را آغاز کنند. در این مورد از آنجایی 
که ممکن است فرایند انجام مطالعات و تصمیم 
گیری طولانی شود؛ داربست ها نیز برای مدت 
طولانی در بنا ماندگار می شوند؛ گاهی نیز پس 
از سال ها به بخشی از بنا تبدیل می شوند، مانند 
داربست های محوطه میراث جهانی تخت 

سلیمان که اکنون پس از چند دهه تبدیل به 
بخشی از بنا شده  اند و جمع آوری آن کاری 

دشوار است.
او ادامه داد: در شرایط عادی داربست های 
فلزی به عنوان جزئی از عملیات اجرایی پس 
از تکمیل طرح مطالعاتی و تخصیص اعتبار 
مالی به منظور آغاز عملیات مرمت بر بنا نصب 
می شوند؛ در اینجا باید تاکید کنم هرچقدر 
هم که طرح مطالعاتی ما برای مرمت یک اثر 
کامل باشد تا زمانی که مرمتگر با بنا از نزدیک 
برخورد نکند و لایه های تاریخی احتمالی و 
میزان خرابی ها در لایه های درونی را بررسی 
میزان  متوجه  نمی توان  نکند،  مشاهده  و 
آسیب های وارد شده به بنا شود؛ از این رو 
گاهی هنگام کار متوجه آسیب های بیشتری 
می شود و به ناچار تا زمان جذب اعتبار مالی 
کافی، تکمیل اطلاعات و برنامه ریزی جدید 

داربست های فلزی باید روی بنا قرار بگیرند.
ریاحی مقدم با اشاره به اینکه نصب داربست 
در هر یک از بناهای تاریخی نیاز به دانش و 
نکنیم  فراموش  دارد گفت:  طراحی خاص 
عنوان  به  فلزی  های  داربست  از  استفاده 
ابزار اولیه در عملیات حفاظت و مرمت ابنیه 
تاریخی است که نیاز به دانش و بهره مندی از 
تکنولوژی خاص و فن آوری های جدید است، 
زیرا نصب داربست های فلزی برای عملیات 
رفع خطر و مقاوم سازی در شرایط اضطراری 
برای انجام مرمت بنا متفاوت است و ما در 
سال های گذشته در این زمینه بسیار ضعیف 
عمل کرده ایم و از دانش روز در این زمینه 

استفاده نکردیم.
این پژوهشگر حفاظت آثار تاریخی در آخر در 
مورد آسیب های احتمالی که ماندگار شدن 
طولانی مدت داربست ها در بناهای تاریخی 
می تواند به آنها وارد کند نیز گفت: به طور کل 
منظری  آسیب   از  به غیر  داربست ها  وجود 
تاریخی  بنای  به  دیگری  آسیب  احتمالی، 
نمی رساند و خود موجب استحکام بخشی بنا 
می شود. اما گاهی فرسوده شدن و زنگ زدن 
لوله های فلزی داربست و عدم نصب درست آن 
می تواند به ساختار و سازه بنا آسیب وارد کند. 
ازسوی دیگر فراموش نکنیم حفاظت و مرمت 
بناها و بافت های تاریخی اقدامی مستمر و مداوم 

است و گاهی نیاز به چندین سال زمان دارد.

زمان استفاده از دانش
به نظر می رسد با توجه به فراوانی و اهمیت 
نیازمند  که  ایران  در  تاریخی  ابنیه  و  آثار 
مرمت هستند زمان آن فرا رسیده است که 
یک بار دیگر به شکل بهتری به ابزار و امکانات 
مرمتگران داخلی نگاهی اندازیم. شاید زمان 
آن فرا رسیده است تا هم میزان دانش  خود را 
در مورد چگونگی نصب داربست ها افزایش 
دهیم و هم از افراد متخصص استفاده کنیم. 
به یاد داشته باشیم، بازنگری در نوع استفاده از 
داربست ها به جهت آلیاژ به کار رفته در آنها می 
تواند عامل موثری در کاهش مشکلات آتی 

نصب این سازه ها داشته باشد.

شهردار اصفهان؛ نماینده شهرداران کلانشهرها پیش بینی پروژه های محرک توسعه
گزارش

citizen

ــو عاقبــت پــس از ۱2 ســال در بهمــن ســال گذشــته برچیــده شــد و  داربســت های ایــوان کاخ عالی قاپ
گزارش

گروه شهری
ایــن بنــای تاریخــی توانســت چهــره زیبــای خــود را بــه گردشــگران و بازدیدکننــدگان نشــان دهــد. امــا 
همچنــان ســایر آثــار و ابنیــه تاریخــی اصفهــان از جملــه گنبــد مســجد امــام و مادرشــاه، کاخ هشــت 
بهشــت عمــارت چهلســتون اســیر داربســت های فلــزی هســتند. ایــن روزهــا امــا، بــاز شــدن پــای ایــن 
ــی  ــت داران میراث فرهنگ ــی دوس ــب نگران ــیخ لطف الله موج ــجد ش ــد مس ــه گنب ــزی ب ــازه های فل س
اصفهــان شــده اســت کــه نمی داننــد قــرار اســت تــا چــه زمانــی ایــن داربســت ها روی ایــن گنبــد زیبــا 

ماندگار شوند.

نگاهی به جنبه های مختلف نصب داربست های فلزی در اماکن تاریخی؛

میراث محصور 
داربست هایی که آثار باستانی شده اند!

62 طرح مشارکتی در مناطق ۱5 گانه اصفهان در حال اجراست؛

مردمی  مشارکت های  و  سرمایه گذاری  سازمان  :مدیرعامل  نوسان   
شهرداری اصفهان از هدف گذاری درآمد ۱۳۴ میلیارد تومانی این سازمان 
بر سازمان  بودجه ۹۸ شهر اصفهان خبر داد و گفت: علاوه  بر اساس 
سرمایه گذاری مناطق ۱5 گانه شهر اصفهان هم در سال آینده بر اساس 
بودجه باید از محل پروژه های مشارکتی، درآمدزایی داشته باشند. شهرام 
رییسی با بیان اینکه تا پایان دی ماه سال جاری 2۱ قرارداد مشارکتی در 
شهرداری اصفهان نهایی شده است، اظهار کرد: این تعداد قرارداد با توجه 
به شرایط اقتصادی نسبتا دشواری که در آن به سر می بریم، بسیار قابل 

توجه است.
مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری اصفهان ادامه 
به صورت سنتی در حوزه های  اصفهان  داد: سرمایه گذاری مشارکتی در شهر 
مسکن و ساختمان انجام می گیرد، اما در این دوره، جهت گیری مدیریت شهری 
برای حرکت سرمایه گذاری ها به سمت سایر بخش ها مانند حوزه های فرهنگی، 
ورزشی و اجتماعی بوده است. وی با اشاره به اینکه پروژه مشارکتی شهرداری 
اصفهان در حوزه سینما در منطقه 15 شهر به بهره برداری رسید، تصریح کرد: 
سینما بهمن در یکی از مناطقی که از سرانه های فرهنگی کمتری برخوردار بود، 
ساخته شد که شهرداری در این راستا یک فضای بلااستفاده را با مشارکت حوزه 
هنری به روش BOT )ساخت، بهره برداری، واگذاری( تبدیل به سینما کرد.

۱5 ایستگاه دوچرخه 
به بخش خصوصی واگذار شد

وی با بیان اینکه یکی دیگر از پروژه های مشارکتی شهرداری در حوزه ورزش 
تبدیل یک زمین به چهار زمین ورزشی روباز در منطقه 10 است، گفت: همچنین 
برخی از فضاهای سبز شهر اصفهان در تابستان اخیر به شدت نیازمند آب بود از 
همین رو شهرداری برای تامین آب مورد نیاز با مشارکت یک شرکت دانش بنیان 
در قالب BOO )ساخت، بهره برداری، مالکیت( تصفیه خانه پساب شمال شهر را 

راه اندازی کرد.
رییسی ادامه داد: با بهره برداری از این طرح، تأمین آب مورد نیاز فضای سبز منطقه 
12 و دو و احتمالا در آینده منطقه هفت می تواند از طریق این تصفیه خانه و با 

پساب تصفیه شده انجام شود.
وی با بیان اینکه راه اندازی ایستگاه های دوچرخه با واگذاری 15 ایستگاه به بخش 
خصوصی از جمله طرح های مشارکتی شهرداری اصفهان در سال 9۷ بوده است، 
تصریح کرد: پیش از این، شهرداری باید هزینه هایی را به شرکت های نگهداری 
پرداخت می کرد و دوچرخه ها هم کیفیت خوبی نداشت، اما اکنون با جلب 
مشارکت بخش خصوصی در این پروژه و واگذاری ایستگاه ها به بخش خصوصی، 
کیفیت دوچرخه ها افزایش یافته و نه تنها هزینه نگهداری ایستگاه ها از دوش 
شهرداری برداشته شده است بلکه درآمدی هرچند اندک برای شهرداری حاصل 

شده است.
سایت خورشیدی اصفهان 

راه اندازی می شود
مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری اصفهان در مورد 
راه اندازی سایت انرژی خورشیدی شهر اصفهان نیز افزود: سال 94 تفاهم نامه 
ای برای تولید 540 مگاوات برق از انرژی خورشیدی در شهر اصفهان منعقد، اما 
متأسفانه اجرایی نشد. از ابتدای سال جاری، شهرداری اصفهان پیگیر این موضوع 
بود چراکه طبق مصوبه شورای شهر، شهرداری باید بخشی از برق مصرفی خود را از 
طریق سایت های خورشیدی تامین کند. بر همین اساس فهرستی از سرمایه گذاران 
علاقمند در این حوزه تهیه و جلسات متعددی با مرکز پژوهش های شورای شهر و 
معاونت خدمات شهری برگزار شد.رییسی افزود: به دلیل نوسانات نرخ ارز در 6 ماهه 
دوم سال جاری، این طرح توجیه پذیری خود را در کل کشور از دست داد چراکه این 
پنل ها وارداتی است و قیمت خرید تضمینی برق هم افزایش نیافته است. به همین 
دلیل برای اجرایی شدن طرح، در نهایت با همکاری سازمان میادین و ساماندهی 
مشاغل شهری این طرح را در مقیاسی کوچک تر و توجیه پذیر، برنامه ریزی کردیم. 
در حال حاضر اقدامات مطالعاتی و فنی طرح سایت خورشیدی اصفهان انجام شده و 

به زودی اقدامات لازم برای فراخوان جذب سرمایه گذار انجام می شود.
ساخت هتل شهر رویاها 

با روش مشارکتی 
مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری اصفهان با بیان 
اینکه سرمایه گذاری در حوزه گردشگری شهری اصفهان نیز به صورت سنتی وجود 
نداشته و بیشتر در بخش های مسکن و ساختمان بوده است، گفت: رویکرد ما 
ایجاد فرصت ها در عرصه های مرتبط با گردشگری شهری است. هرچند این اقدام 
به لحاظ ایجاد زیرساخت های نرم افزاری دشوار است، اما بخش گردشگری بسیار 
گسترده است و نمی توان آن را در هتل داری و رستوران داری محدود کرد. وی 
با بیان اینکه در ابتدای سال جاری سیاست اتمام هتل های نیمه تمام را پیگیری 
کردیم، اظهار کرد: هتل جهان نما یکی از این فرصت ها بود که به حوزه معاونت مالی 
و اقتصادی شهرداری منتقل شد. در حال حاضر نیز ساخت هتل مجاور شهر رویاها 
به صورت مشارکتی در دست اقدام است. البته برخی مکان یابی ها درست نبوده و 

جذب سرمایه گذار برای آن دشوار است.  
سرمایه گریز بودن اصفهان 

درست نیست
وی در مورد تعبیر سرمایه گریزی شهر اصفهان، گفت: هر کس می تواند در حوزه 
های اقتصادی اظهارنظرهای مختلفی داشته باشد، اما هیچ وقت نمی توان نتیجه 
قطعی را از این اظهارنظرها برداشت کرد. در حوزه فرار سرمایه ها نیز فقط آمار 
و ارقام، اثبات کننده این ادعا است و نمی توان با حرف و بدون استناد به آمارهای 

رسمی، اظهارنظری در این مورد داشت.  
مدیرعامل سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی شهرداری اصفهان با اشاره 
به اینکه این سازمان کاملا برنامه محور است، افزود: برنامه مدیریت شهری برای 
سال 98 تداوم برنامه سال 9۷ در راستای برنامه شهردار اصفهان و مبتنی بر سند 
بودجه سال آینده است. بر اساس بودجه 98 شهر اصفهان، سازمان سرمایه گذاری 
شهرداری 134 میلیارد تومان درآمد حاصل خواهد کرد. از سوی دیگر در بودجه 
سال آتی مناطق سهم بالایی در جذب سرمایه گذاری خواهند داشت و موظف 
خواهند بود که بخشی از درآمدها را از محل تعریف پروژه های مشارکتی حاصل 
کنند. رییسی افزود: البته در حال حاضر در مناطق 15 گانه شهر اصفهان در مجموع 

62 پروژه با روش مشارکتی در حال اجرا است.

اصفهان سرمایه گریز نیست

   نوسان:  مدیرعامــل سازمان پارک 
ها و فضای ســبز شــهرداری اصفهان 
گفت: ایجاد باغ گیاه شناسی اصفهان با 
مساحتی بالغ بر 44 هکتار در محدوده 
شــمال پارک ناژوان مکان یابي شده 

است. 
فروغ مرتضایی نژاد در ارتباط با احداث 
باغ گیاه شناسی در منطقه ناژوان اظهار 
کرد: باغ گیاه شناســی از جاذبه های 
گردشگری خاص هر کشور محسوب 
می شــود. در دنیا باغات گیاه شناسی 
متعددی وجــود دارد کــه میلیون ها 
نفر بازدیدکننده را جذب مي کند که 
از مهم ترین این باغ ها می توان به باغ 
»کیوگاردن« لندن اشــاره کرد که در 
دنیا بي نظیر اســت. وی با بیان اینکه 
در شــهرهای مشهد، شــیراز، تبریز و 
تهران باغات گیاه شناســی متعددی 
وجود دارد، ادامه داد: باغ گیاه شناسی 
در جاده تهران – کرج نیز بازدیدکننده 
های زیادی را به خود جذب کرده و هر 
ساله جشــنواره های مختلفی در آن 
برگزار می شــود. مدیرعامل سازمان 
پــارک ها و فضای ســبز شــهرداری 
اصفهان گفت: حدود 20 ســال است 
که طرح باغ گیاه شناســی اصفهان در 
دست بررسی اســت اما هنوز اجرایی 
نشده است. این طرح طي ماه هاي اخیر 
در هیأت مدیره مدیریت ناژوان مطرح 
و با استقبال اعضای شورای شهر روبرو 

شده است. 
مرتضایی نژاد ادامه داد: قرار اســت به 
کمک پژوهشکده شهرستان محلات، 
ارقام شناخته شده ای از ۷50 گونه گل 
داوودی با رنگ ها و فرم های مختلف، 
120 گونه زنبق و بیش از 500 گونه گل 
رز را برای کشت اولیه باغ گیاه شناسي 
اســتفاده کنیم. مدیرعامل ســازمان 
پــارک ها و فضای ســبز شــهرداری 
اصفهان اظهار کرد: در این پروژه از توان 
مشاوران بهره خواهیم گرفت تا مکان 
جذابي را به مراکز گردشگري اصفهان 

اضافه کنیم. 
مرتضایی نژاد با بیان اینکــه باغ گیاه 
شناســی با باغ گلها تفاوت دارد، ادامه 
داد: بــاغ گلها یک فضــای تخصصی 
است و انواع و اقسام گل های فصلی در 
آن وجود دارد اما در باغ گیاه شناسی، 
بیشــتر درختان وجود دارد و با جاذبه 
هایي مانند برکه هــای مصنوعی می 
توان گردشــگران زیادی را به این باغ 
جذب کرد. وی گفت: روی همه گیاهان 
این باغ اطلاعات گیاه نصب خواهد شد 
و نرم افزاری در حال آماده ســازی است 
که با انتخاب اسم گیاه مشخصات آن در 
معرض دید بازدیدکننده قرار گیرد. وی 
با اشاره به فعالیت مجدد کلینیک گیاه 
پزشکی اصفهان، افزود: این کلینیک ویژه 
کنترل آفات و بیماری های گیاهان است. 
همچنین ســاخت کلینیک فضای سبز 
را در دســتور کار داریم تا علاوه بر بحث 
گیاه پزشکی، آموزش مراقبت از گیاهان 

آپارتمانی به شهروندان ارایه شود. 
مرتضایی نژاد ادامه داد: از تعدادی از باغ 
های بانوان اصفهان بازدید و پتانسیل 
ایجاد کلینیــک ها در ایــن مکان ها 
بررسی شده است. به زودی با در اختیار 
داشتن مکان مورد نیاز و طی تفاهم نامه 
ای که با سازمان فرهنگی منعقد شده، 
فراخوانی را منتشــر کــرده و زیر نظر 
سازمان فضای سبز شهرداری، کلینیک 
های فضای ســبز در باغ هــای بانوان 

تاسیس خواهد شد. 
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 نوسان:  در شصت و هفتمین جلسه علنی 
شورای شــهر اصفهان، بودجه سال 98 این 

شهرداری تصویب شد.
به گزارش اداره ارتباطات رسانه اي شهرداري 
اصفهان، بودجه 4100 میلیاردي شهرداري 
اصفهان در سال 98، نسبت به سال گذشته 
3۷ درصد رشد دارد و ۷1 درصد آن عمراني 

است.
قدرت اله نوروزی، با حضور در جلســه علني 
شوراي شهر اصفهان گفت: ســاعت ها کار 
کارشناســی و دلســوزانه برای بودجه 98 

صورت گرفته است و برای نخستین بار بودجه 
سازمان ها با بودجه شــهرداری مرکزی ارائه 
شد تا به صورت متمرکز و با صرفه، برای شهر 

تصمیم گیری شود.
شــهردار اصفهان، اظهار داشت: بودجه سال 
آینده شهر اصفهان، 3۷ درصد افزایش داشته 
اســت که در بین کلانشهرها شاخص است. 
البته تحقق این بودجه آن هم در شرایط دشوار 
اقتصادي کار سختي است و به همین دلیل 
سال آینده و با برنامه ریزي هاي صورت گرفته، 
باید تعامل با بخش خصوصی و سرمایه گذاران 

بیشتر شود و مردم نقش خود را به موقع ایفا 
کنند. همچنین در سال آینده تعاملات بخش 
هاي مختلف باید افزوده شود و مشارکت مردم 

قابل توجه تر از گذشته باشد. 
وی ادامه داد: ملاک ارزیابی بودجه فرهنگی 
باید عملکرد مجموعه مدیریت شــهری در 
این حوزه باشــد؛ نه اعداد و ارقام بودجه ای؛ 
در موضوع بودجه هــای فرهنگی به لحاظ 
حساسیت موجود سعی شده تا آنجایی که 
مقدور است برنامه های متنوع فرهنگی در 

شهر انجام شود.

سال آینده، سال تعامل با بخش خصوصی است؛

تصویب بودجه سال ۹۸ شهرداری اصفهان
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مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان، مهمترین هدف برپایی 
یازدهمین نمایشگاه دوسالانه اصفهان پلاست را حمایت و توجه به تولیدات داخلی عنوان کرد. 
علی یارمحمدیان گفت: با توجه به سیاست های کلی کشور در سال جاری به منظور حمایت از 
کالای ایرانی، رویکرد مشارکت کنندگان در این نمایشگاه، بیشتر ارائه تولیدات و توانمندی های 
داخلی بوده است. وی افزود: یکی از محاسن اصفهان پلاست نسبت به دیگر نمایشگاه های 

استانی، حضور تعداد قابل توجهی مشارکت کننده از استان اصفهان در آن به شمار می رود.

اداره ملی گردشگری گرجستان از کاهش قابل توجه سفر ایرانی ها به گرجستان خبر داد و 
اعلام کرد: »در ماه ژانویه سال 2019 تعداد سفرها از ایران به گرجستان در مقایسه با زمان 
مشابه سال قبل 41درصد کاهش یافته است.« برخورد سخت گیرانه و دیپورت بسیاری از 
مسافران ایرانی که به گرجستان سفر کرده بودند، شیوع آنفلوآنزای خوکی و افزایش قابل 
توجه قیمت ارز از دلایل کاهش سفر هستند. علاوه بر مردم ایران،  سفرهای مردم ترکیه به 

گرجستان نیز 2/ 20 درصد کاسته شده است.

   نوســان: اســتاد اقتصاد دانشگاه 
اصفهان بــا اعتقــاد بر اینکــه امروز 
بازارهای کشــور بیشــتر تدبیر روانی 
می خواهد، نــه تدبیر واقعــی، گفت: 
در حال حاضــر آنچه امــروز در بازار 
تولید و عرضه می شود، بخش بزرگی 
از آن ذخیــره انبارها اســت، بنابراین 
پیش بینــی می شــود ســال آینده 

قیمت ها دوباره افزایش یابند.
مهــدی طغیانی، بــا تحلیل وضعیت 
اقتصادی ایران در ســال جاری، اظهار 
کرد: بخــش زیادی از اقتصاد کشــور 
در ســال 9۷ تحت تاثیر سیاست های 
آمریکا در موردتوافق هسته ای ایران بود 
و بازارهای ما نیز تحت تأثیر این جریانات 
قرار گرفت، البته شاید از نظر واقعی این 
سیاســت ها اثرگذار نبود امــا از لحاظ 
روانی فشار بســیاری را بر اقتصاد ایران 
وارد کرد. وی افزود: بیشــتر اتفاقی که 
امسال در اقتصاد کشور رخ داد ناشی از 
سوء مدیریت و عملکرد نادرست فعالان 
اقتصادی همچون هجــوم خریداران و 
دلالان برای تبدیل دارایی های خود به 
ســکه، ارز و ... در بازار بود که آثار زیادی 
بر اقتصاد ایران باقی گذاشت که موجب 
جهش نــرخ ارز و همچنیــن افزایش 

هزینه های تولید شد. 
استاد اقتصاد دانشگاه اصفهان با اعتقاد 
بر اینکه در حال حاضر بازارهای کشور 
گرفتار ســوءمدیریت اســت، تأکید 
کرد: متأســفانه در سوءمدیریت توزیع 
کالاهای اساسی از سوی اداره بازرگانی 
تردیدی وجود ندارد. کشــور پیش از 
این در دوران سخت و دشوارتر، با تدبیر 
بهتر از طریق تعاونی هــای کارمندی، 
کارگری و بازنشســتگی و ... نسبت به 
توزیع کالاهای اساسی اقدام کرده بود 
و مشکلات این چنینی را شاهد نبودیم. 
وی با پیش بینی وضعیت اقتصاد ایران 
در سال آینده، تصریح کرد: نیاز واقعی 
ارز کشور در صورت تدبیر درست بین 
15 تا 20 میلیون دلار است، اما بیش از 
این رقم نیازهای تجملی و غیرضروری 
اســت، بنابراین اگر مدیریت کشور در 
حوزه بازرگانی و بانک مرکزی با تدبیر 
لازم نیاز واقعی بــه ارز را تامین کند و 
عطش تبدیل دارایی ها در بازار به نحوی 
درستی مهار شود در سال 98 با مشکل 

کمبود ارز مواجه نخواهیم شد.
طغیانی تأکید کرد: اگر تقاضای کاذب 
از بازار حذف و مدیریت لازم بر اقتصاد 
حاکم شود، شــاهد افزایش دوباره نرخ 
ارز نخواهیم بود، از سوی دیگر مدیران 
و مســئولان اقتصادی کشور باید برای 
تأمین و کنترل قیمت کالاهای اساسی 

تدبیر کند.
وی با پیش بینی نرخ تورم در سال 98، 
اظهار کرد: بخشی از دلایل افزایش نرخ 
تورم مربوط به ســال گذشته است. در 
سال جاری براثر شــوک ارزی شاخص 
قیمت تولیدکننده از شــاخص قیمت 
مصرف کننده بالاتر بــود و تا زمانی که 
این آثار خود را در شاخص مصرف کننده 
تخلیــه کند همچنان شــاهد افزایش 
قیمت در سال آینده خواهیم بود، البته 
این اتفاق زمان بر است که بخشی از این 
انجام و بخشی بعداً اتفاق خواهد افتاد. 
استاد اقتصاد دانشــگاه اصفهان تاکید 
کرد: در حال حاضر آنچه امروز در بازار 
تولید و عرضه می شــود، بخش بزرگی 
از آن ذخیــره انبارها اســت، بنابراین 
پیش بینی می شود سال آینده قیمت ها 

دوباره افزایش یابند.

رفع چالش های صنعت در استان اصفهان 
همیشه در صدر اولویت ها و مطالبات جامعه و 
به نوعی ام المسائل استان محسوب شده است 
و همه دستگاه ها، تشکل ها و نهادهای مرتبط 
وظایف  همواره سنگینی  موضوع،  این  با 
این حوزه را به طور کامل لمس کرده اند 
نیز،  بازرگانی  اتاق  همچون  نهادی  در  و 
عمده چالش ها و مشکلات به حوزه صنعت 
اختصاص داشته و اتاق اصفهان همواره تحت 
فشار صنعتگران و تولیدکنندگان برای رفع 
موانع تولید و بهبود فضای کسب وکار بوده 
است.به همین دلیل، کمیسیون صنایع اتاق 
بازرگانی اصفهان، یکی از پر چالش ترین و 
حساس ترین کمیسیون صنایع در کل کشور 
بوده و عملکرد آن، معیار بسیار مهمی برای 
جلب رضایت اعضای اتاق و فعالان اقتصادی 
استان اصفهان است. عملکردی که برخی آن 
را ناکافی دانسته و معتقدند بر حد و اندازه های 
صنایع اصفهان در آن کار نشده است و 
البته گروهی دیگر نیز با برون زا توصیف 
کردن مشکلات صنعت معتقدند، حل این 
مشکلات کلان از توان کمیسیون صنایع 
یا اتاق بازرگانی خارج بوده و نمی توان عدم 
حل آن ها را شاخص مناسبی برای ارزیابی 
اصفهان  اتاق  صنایع  کمیسیون  عملکرد 

قلمداد کرد.

اساس کارمان بر نظم بود
بهرام سبحانی، رئیس کمیسیون صنایع 
که  است  معتقد  اصفهان،  بازرگانی  اتاق 
فعالیت های این کمیسیون در چهار سال 
گذشته به صورت کاملاً منظم و بر اساس 
برنامه ریزی های قبلی پیش رفته است؛ به 
گفته وی، هر ماه جلسات این کمیسیون 
با حضور مسؤولان مرتبط برگزار شده و 
تمرکز نیز بر رفع چالش های اصلی صنایع و 

بهبود محیط کسب وکار بوده است. وی در 
گفت وگو با خبرنگار" نوسان" اظهار کرد: 
این کمیسیون از 30 عضو تشکیل شده و 13 

کمیته نیز ذیل آن، در حال فعالیت هستند.
بازرگانی  اتاق  صنایع  کمیسیون  رئیس 
اصفهان خاطرنشان کرد: در جلسات این 
کمیسیون، طبیعتاً چالش ها و مشکلات 
که  می گیرد  قرار  بررسی  مورد  صنایع 

مشکلات صنایع با تأمین اجتماعی، وزارت 
دارایی، سازمان صمت، شهرک های صنعتی در 
صدر مطالبات آن ها قرار داشته و کمیسیون نیز 
برای رفع آن ها، تلاش کرده با دعوت مسؤولان 

مربوطه در جلسات، قدمی بردارد.
ادامه  کشور  فولادسازان  انجمن  رئیس 
داد: اگر مشکلات مطروحه در استان قابل 
حل بود که در این جلسات به آن رسیدگی 

می شود و اگر حل آن ها نیاز به اقدامات ملی 
بود، کمیسیون مراتب مربوطه را طی می کرد 
و خروجی جلسات را از طریق اتاق ایران یا 
شورای گفت وگو مورد پیگیری قرار می داد. به 
گفته سبحانی، انجام پژوهش ها و پروژه های 
مطالعاتی در حوزه مشکلات صنعت نیز دیگر 
اقدامی بود که کمیسیون صنایع در این دوره 
در دستور کار قرار داد و نتایج آن از طریق 

اتاق ایران به مسؤولان کشوری ارسال شد 
که یکی از نمونه های موفق آن، بررسی آثار 
واقعی سازی نرخ ارز بر صنایع بود. وی دعوت 
از صاحب نظران حوزه کسب وکار و اساتید 
دانشگاه در جلسات کمیسیون صنایع نیز 
یاد کرد و افزود: در این دوره تلاش شد تا از 
کارشناسان و صاحب نظران حوزه کسب وکار در 
جلسات کمیسیون دعوت شود و نظرات آن ها 

با صاحبان صنعت به اشتراک گذاشته شود.
کمیسیون  شاخص  دستاورد  سبحانی 
پیشنهادی  را طرح  اصفهان  اتاق  صنایع 
در خصوص عدم مراجعه سازمان تأمین 
شرکت ها  ساله   10 دفاتر  به  اجتماعی 
دانست و در این خصوص اظهار داشت: این 
پیشنهاد با پیگیری های صورت گرفته به 
عنوان دستورالعملی به امضای معاون اول 
رئیس جمهور رسید و بر اساس آن، اختلاف 
تأمین  سازمان  با  شرکت ها  از  بسیاری 
اجتماعی بر سر جرائم حاصل از رجوع این 
سازمان به دفاتر سال های قبل شرکت ها 
رفع شد و حجم زیادی از جرائم آن ها مورد 

بخشودگی قرار گرفت.

فضای کسب وکار در اولویت اتاق بود
مصطفی رناسی نیز عملکرد اتاق در حوزه 
صنعت را در ظرف خود، قابل قبول ارزیابی 
کرده و در گفت وگو با خبرنگار " نوسان" 
اظهار می کند: اتاق سعی کرده تمرکز خود را 
بر مسائل اولویت دار صنعت نظیر ارز، مالیات، 
تأمین اجتماعی و بوروکراسی عظیم دولتی 
بگذارد و البته تمرکز اصلی اتاق در یک کلام 
بر بهبود فضای کسب وکار بوده است. وی در 
ادامه افزود: شرایط صنعت، شرایط سختی 
است و مشکلات هم طیف متنوعی را شامل 

می شود که درون زا و برون زا هستند.
اصفهان  بازرگانی  اتاق  رئیس  نایب 
خاطرنشان کرد: اتاق برای این مشکلات 
آن ها  از  داشته که سعی کرده  ابزارهایی 
نهایت بهره را بگیرد؛ شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی و ستاد تسهیل، دو 
ابزاری بوده که اتاق تلاش کرده به وسیله آن، 
مشکلات صنایع را دنبال کند. رناسی ادامه 
داد: اما بعضاً برخی مشکلات آن قدر حاد 
هستند که با پیگیری اتاق نیز حل نمی شوند 
و رفع آن ها نیاز به تصمیماتی فراتر از محیط 
اتاق دارد. وی یادآور شد: اگر گره ای نباشد، 
نیازی هم به گره باز کن نیست؛ در حقیقت 
ارائه  اعضا،  آموزش  اتاق،  اصلی  وظیفه 
راهکارهای کارشناسی، مشاوره به دستگاه ها 
ایجاد  و  اقتصادی  کلان  تصمیمات  در 
ارتباط بین المللی است اما مشکلات فضای 
کسب وکار به قدری زیاد است که باعث 
شده اتاق از رسالت اصلی خود دور شود و به 

روزمرگی برسد.
نایب رئیس اتاق بازرگانی اصفهان متذکر 
شد: با این حال تلاش های زیادی در زمینه 
رفع مشکلات صنایع استان اصفهان صورت 
گرفته و اغلب وقت اتاق بازرگانی نیز به رفع 
این مشکلات صرف شده و در کنار آن تلاش 
کردیم که آموزش اعضا و ارائه مشاوره های 
تخصصی را همچنان به عنوان یک اولویت 
آموزشی،  جلسات  برگزاری  کنیم.  حفظ 
و  کشوری  اساتید  از  دعوت  سمینارها، 
ارائه محتواهای آموزشی در حوزه موانع و 
چالش های کسب وکار نیز بر همین اساس 
صورت گرفته است.رناسی در پایان به عملکرد 
اتاق بازرگانی در حوزه صنعت نمره قبولی داد 
و خاطرنشان کرد: برخی مشکلات، ساختاری 
بوده و با بهبود کلی فضای کسب وکار می توان 
آن ها را حل کرد که این کار نیازمند هماهنگی 
کلیه دستگاه ها، اخذ تصمیمات کلان و البته 

زمان است.

ردپای دولتی ها در مشکلات ساختاری

کاهش 41 درصدی میزان سفر به گرجستان تولید داخلی اولویت نمایشگاه اصفهان پلاست
 اقتصاددان

از مشکلات قابل رفع تا معضلات بنیادین، در بررسی عملکرد 4 ساله حوزه "صنعت" اتاق بازرگانی؛  گزارش

بازارهای کشور
تدبیر روانی می خواهد

 برخی مشکلات آن قدر حاد هستند که با پیگیری اتاق نیز حل نمی شوند!
خصوصی سازی و ملی کردن دو پدیده متناقض اند. یکی به منزله تزریق 
سرمایه است در جایی از اقتصاد و دیگری به منزله مکندگی سرمایه برای 
جایی دیگر. یکی مالکان خصوصی را تقویت می کند و دارایی های عمومی را 
به آنها منتقل می کند و آن دیگری برعکس از مالکان خصوصی می گیرد و در 
اختیار دارایی های عمومی قرار می دهد. هم خصوصی سازی و هم ملی کردن 

در چارچوب نظام سرمایه داری انجام می شوند. 
در مقابل خصوصی سازی ســه حالت قابل تصور اســت: دولتی کردن، ملی کردن 
یا اجتماعی کردن. بین این ســه تفاوت زیادی وجود دارد. من و دوســتان دیگر این 
جلسه طرفدار اجتماعی کردن ثروت و دارایی هستیم؛ چون مالکیت ها بر اثر حضور 
و تلاش طبقه کارگر و جامعه انباشته شــده اند و از این رو متعلق به جامعه اند. ولی به 
غیر از اجتماعی شدن دیدگاه های دیگری نیز به ملی کردن و دولتی کردن معتقدند. 
دولتی کردن فرایندی متفاوت از خصوصی سازی است اما لزوما به منزله ملی کردن 
نیســت. ملی کردن نیز لزوما به منزله اجتماعی کردن نیســت. به هرحال، حرکت 
ضد خصوصی سازی در هر یک از سه حالت فوق معمولا زیر فشار جریان ها و احزاب 
چپ و کارگری شــکل می گیرد همان طور که خصوصی ســازی زیر فشار احزاب 

سرمایه سالار شکل می گیرد.

خصوصی سازی در ایران 
انقلاب 135۷ بی بروبرگرد انقلابی ضدسلطه بود. کارل مارکس نیز انقلاب فرانسه را بر 
حسب نیروی پیروز آن »انقلاب بورژوازی« نامید؛ ولی در انقلاب فرانسه این کارگران، 
ژاکوبن ها، زحمت کشان، گرسنگان پاریس و شهرهای یخ بسته فرانسه بودند که انقلاب 
را به حرکت در آوردند. در ایران نیز آنچه در بطن و متن، در مویرگ خیابان ها در جریان 
بود، خواست توده ها برای حذف ســلطه گری بود. در رأس این سلطه گری دربار قرار 
داشت و در تمام سرمایه ها خانواده دربار مشارکت داشتند. خواست انقلاب، عدالت، 
خلع ید و قدرت از سرمایه بود؛ چون ســرمایه عکس برگردان همان قدرت سیاسی 
سلطه گری و حضور چند خانواده مسلط و وابسته به دربار بود. رهبری و ساخت مدیریت 
انقلاب از جمله شورای انقلاب، مجلس، حزب جمهوری اسلامی، حتی دولت موقت، 
در اوایل انقلاب تا حدودی به این خواسته پاسخ دادند. در برنامه هایی که در مصادره 
دارایی های بازماندگان رژیم گذشته پیش گرفتند، سازماندهی در راستای این خواسته 

عدالت خواهانه توده مردم بود. 
زنده یاد مهندس سحابی، دوســت و رفیق خوب من، یک  بار به من گفت »ما اشتباه 
کردیم و بعد از انقلاب در دولتی کردن هــا زیاده روی کردیم«. من به او گفتم " نه تنها 
اشتباه نکردی؛ بلکه الان اشتباه می کنی. الان درست زمانی است که باید چهارنعل 
به سمت حفظ دستاورد های اصیل انقلاب حرکت کنیم؛ یعنی آنچه خواست واقعی 
توده ها بود". ابتدا خواســت ما اجتماعی کردن بود؛ ولی روح حاکم بر سیاست های 
شــورای انقلاب، ملی کردن و ســپس دولتی کردن بود. دولتی کردن با ملی کردن و 

اجتماعی کردن فرق دارد. دولت خود می تواند یک دولت بهره کش باشد. 
بعد از جنگ، نولیبرالیسم وطنی شکل گرفت که با وام گرفتن از خارج ایران در دوره ای 
به بدهکارترین کشور جهان در مقایسه با تولید ناخالص داخلی اش تبدیل شد. وام هایی 
با شرایط سنگین که با خرج آن در جامعه احزابی پا گرفتند و طبقه متوسطی شکل 
گرفت و سرمست شد. جامعه ایران، آثار ســردرد بد مستی های بعد از وام گیری ها را 
در دوره احمدی نژاد پس داد. دولت خاتمی در دوره اول به دلیل پشــتوانه اجتماعی 
که داشــت، متوجه خطر شد. افسارهای سیاست خصوصی ســازی و نولیبرالیسم 
کشیده شد؛ ولی در دوره دوم، دولت خاتمی آن چنان عقب نشینی کرد که به  واسطه 
بی کاری، محرومیت و فقر حاصل از سیاست های اصلاح طلبی دوره دوم زمینه را برای 

به قدرت رسیدن احمدی نژاد فراهم آورد.

نوبت به برجام رسید
دولت روحانی به شدت بازارگر است. هنوز که هنوز است معاون این دولت می خواهد 
خود را به عنوان قهرمان خصوصی ســازی مطرح کند؛ درحالی کــه صدای فولاد و 
نیشکر به گوش همه مردم جهان رسیده؛ او باز پافشاری می کند؛ حتی پافشاری بر 
خصوصی سازی مدارس.هنوز این دولت و دولت های قبلی حاضر نیستند پدیده ای 
به عنوان امپریالیسم را به رسمیت بشناسند و بگذارند درباره امپریالیسم صحبت کنیم. 
از استکبار و استضعاف سخن می گویند؛ درحالی که امپریالیسم یک پدیده و سرمایه 
جهانی یک عملکرد است. بگذارید حرف بزنیم و آمریکا را به معنای واقعی بشناسانیم. 
فردا که جنایاتشان غلیان کند، فقط ملت و طبقه کارگر اســت که خانه و خانواده و 
سرزمینش اینجاست و ثروت ملی را در چمدان نگذاشته تا به کشور کانادا برود. او باید 
به حمایت از این سرزمین به پا بخیزد. دولت کنونی همچنان دست از خصوصی سازی 
افراطی برنمی دارد. با برجام فعلا سایه جنگ را از ما دور کرده اند؛ ولی سایه جنگ برای 
همیشه با برجام دور نمی شود. جنگ، ذاتی امپریالیست هاست و زمانی جغد جنگ از 
سر ویرانه های وطن ما گم می شود که مردم به  پا خیزند؛ وقتی مردم پشت قدرت باشند 

و قدرت از آنِ مردم باشد و بتوانند با شوراها و سندیکاهایشان از کشور دفاع کنند. 
اکنون در دوراهه خصوصی سازی و ملی کردن قرار داریم، و نیز در دوراهه  های دیگری 
همچون پذیرفتن یا نپذیرفتن FATF . درست اســت که این دوراهه ها محصول 
امپریالیسم جهانی است؛ ولی سیاست های اقتصادی سه دهه گذشته زمینه و آمادگی 

چنین دوراهه هایی را فراهم کرده است.

توصیه ما چیست؟ 
اول مشارکت در جنبش ضدخصوصی سازی برای عمق و معنادادن به این جنبش. 
راهکار مقابل خصوصی ســازی انتقال منابع به دولتی گرفتار فســاد نیست که در 
دست انداز منافع شخصی خود و نزاع جناح ها گیر کرده است. حذف خصوصی سازی 
به منزله قدرت دادن به ملی کردن و اجتماعی کردن دارایی هاســت. باید در همه این 
جریان ها از خواست آمیزه ای از عدالت و دموکراسی دفاع کنیم. حذف خصوصی سازی 
بدون دموکراتیک کردن عمیق اجتماعی نامیسر است؛ یعنی بدون حذف فاسدانی 
که منابع مردمی را از آنِ خود کرده اند. حق تشــکل، حضور ســازمان یافته مردم در 
شوراها و در مجالس از جمله پیش نیازهای مخالفت با خصوصی سازی است. فرایند 
خصوصی ســازی در سال های گذشــته به مجلس شورا نیز رسید. شــرط دکترا و 
فوق لیسانس برای نمایندگی مجلس خصوصی سازی اســت. در تمامی این فرایند 
فعالان آزادی خواه و عدالت خواه باید در برابر توطئه ها و مداخله های امپریالیســتی 
و صهیونیستی و نیز عربستان سعودی هوشیار باشــند. راه ما به هیچ وجه با راه آنها 

همسازی ندارد و باید بر روی دو پای خود راه برویم.

خصوصی سازی و تضاد طبقاتی

think

نمره قبولی به عملکرد اتاق در حوزه صنعت

*اتاق اصفهان همواره تحت فشــار صنعتگران و تولیدکنندگان برای 
رفع موانع تولید و بهبود فضای کسب وکار بوده است

*دستاورد شاخص کمیســیون صنایع اتاق اصفهان، طرح پیشنهادی 
در خصوص عدم مراجعه ســازمان تأمین اجتماعی به دفاتر ۱۰ ســاله 
شــرکت ها بود که به عنوان دســتورالعملی به امضــای معاون اول 

رئیس جمهور رسید
*در این دوره تلاش شــد تــا از کارشناســان و صاحب نظران حوزه 
کسب وکار در جلسات کمیسیون دعوت شود و نظرات آن ها با صاحبان 

صنعت به اشتراک گذاشته شود
*شرایط صنعت، شرایط سختی اســت و مشکلات هم طیف متنوعی را 

شامل می شود که درون زا و برون زا هستند
*مصطفی رناسی: به عملکرد اتاق بازرگانی در حوزه صنعت نمره قبولی 
می دهم. باید توجه داشت که برخی مشکلات، ساختاری بوده و با بهبود 

کلی فضای کسب وکار می توان آن ها را حل کرد

وجـود بیـش از ۹ هـزار واحـد صنعتـی در اسـتان اصفهـان باعـث شـده تـا این اسـتان بـه عنوان 
صنعتی ترین اسـتان کشـور پس از تهران محسـوب شـده و صنعت، مهم ترین بخش از اقتصاد استان 
اصفهـان را به خـود اختصاص دهد. وجود صنایع متنوع و عمدتاً بالادسـتی در اسـتان باعث شـده تا 
معضـلات و چالش هـای زیـادی نیز در حـوزه اقتصاد، محیط زیسـت، اجتماع و حتی سیاسـت اصفهان بـه وجود آید. 
مهاجرت هـای گسـترده از اسـتان های هم جـوار، آلودگی، تغییر ترکیب شـغلی جامعـه از صنفی به کارگـری و مهم تر 
از همـه، تأثیرپذیـری بالای وضعیت اقتصادی اسـتان از نوسـانات اقتصادی از جملـه این چالش ها بوده اسـت و باعث 

شـده تـا اقتصاد اسـتان اصفهان بیش از هر بخشـی به نبض صنعت وابسـته شـده و از آن تأثیـر پذیرد.
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نگاهی به روند خصوصی سازی در سالهای پس از انقلاب؛

 نوســان: یک اقتصاددان می گوید سطح 
دستمزد ســرانه در ایران به شدت کاهش پیدا 
کرده و در حد کشــورهای فقیر آفریقایی قرار 
گرفته اســت؛ به گفته حســین راغفر، در پی 
افزایش قیمت ارز و کاهــش درآمدها و قدرت 
خرید خانواده ها، رتبه ایران در درآمد سرانه به 
140 تا 145 در میان کشورهای جهان رسیده 

است.وی نسبت به شرایط کشور در سال آینده 
هشــدار داده و می گوید: ادامه وضع موجود به 
تورم و رکودی عمیق تر در ســال آینده منجر 
خواهد شد. به همین دلیل بخش قابل توجهی از 
این هزینه به دوش نیروی کار خواهد افتاد. پایین 
بودن دستمزد نیروی کار، آثار مخرب اجتماعی و 
اقتصادی به بار خواهد آورد. کارایی تولید و نیروی 

کار به شــدت نزول خواهد کرد؛ تعداد زیادی از 
واحدهای تولیدی با ادامه این روند با بحران رو 
به رو می شوند. همین امر سبب می شود تا تعداد 
زیادی از کارگران به خاطر تعمیق رکود بیکار 
شوند؛ به همین دلیل تعدیل های گسترده در 

سال آینده قابل پیش بینی است.
راغفر با اشــاره به بند الف مــاده 41 قانون کار 

گفت: حداقل مزد کارگران باید با توجه به درصد 
تورمی محاسبه شــود. اگر ماده 41 قانون کار 
رعایت شود، افزایش دستمزدها باید بیش از 50 
درصد باشد. افزایش دستمزد سال 98 نمی تواند 
به تنهایی مشکلات معیشتی کارگران را رفع 
کند و در کنار آن نیاز به »یارانه دستمزد« داریم 

که توسط دولت پرداخت شود.

دکتر حسین راغفر مطرح کرد:

درآمد سرانه ایران در حد کشورهای فقیر آفریقایی است
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 نوسان:  وزیر راه و شهرسازی در بازدید فولاد 
مبارکه گفت: شرکت فولاد مبارکه یکی از بنگاه 
های اقتصادی کشور اســت که از بدو تأسیس 
همواره به توســعۀ راه ها و مســئولیت های 
اجتماعی متعهد بوده و در این راه ایفای نقش 

کرده است.
محمد اســلامی، با اشــاره به نقش اقتصادی 

فولاد مبارکه و میزان باری که به واســطۀ این 
شرکت در ناوگان های ریلی و جادهای کشور 
حمل میشــود، تصریح کرد: به طور متوسط 
در هر سال بیش از 20 میلیون تن مواد اولیه و 
محصولات فولاد مبارکه از طریق ریل و جاده 
جابه جا می شود که توجه مؤثر بر توسعۀ ریل 
و جاده به موازات افزایش تولید از نقاط قوت بارز 

این شرکت است.در جریان این بازدید مهندس 
زهرا سعیدی نمایندۀ مردم مبارکه در مجلس 
شورای اسلامی نیز در مصاحبه با خبرنگار فولاد 
گفت: فولاد مبارکه نقش قابل توجهی در رونق 

اقتصادی کشور و منطقه داشته است. 
وی با اشــاره به پروژۀ خط متــروی اصفهان-
مبارکه و نقش فولاد مبارکه در احداث این خط 

گفت: برای احداث این خط مترو ردیف و اعتبار 
ملی در نظر گرفته شده است؛ اما به طور قطع 
مشــارکت فولاد مبارکه در تسریع اجرای این 
پروژه بسیار کارگشا خواهد بود؛ ضمن اینکه با 
اجرا و بهره برداری از این پروژه، در آینده روزانه 
تعداد زیادی از کارکنان شرکت می توانند از این 

امکان بهره مند شوند.

وزیر راه و شهرسازی در بازدید از فولادمبارکه مطرح کرد:

فولاد مبارکه متعهد به مسئولیت های اجتماعی 

  نوسان: هم زمان با ایام الله دهۀ فجر 
دکتر مسعود سلطانی فر، وزیر ورزش 
و جوانان، که به منظــور افتتاح چند 
طرح ورزشی به استان اصفهان سفر 
کرده بــود، ضمن بازدیــد از خطوط 
تولید فولاد مبارکه، بــا مدیرعامل و 
معاونــان فولاد مبارکــه راهکارهای 
نقش آفرینی این شــرکت در توسعۀ 
روزافــزون ورزش اســتان را مــورد 

بررسی و تبادل نظر قرار دادند.
وزیـر ورزش و جوانـان در ایـن بازدیـد 
ضمـن قدردانـــی از زحمـات فـولاد 
مبارکه گفت: صنایـع به موازات نقشـی 
کـه در تولید دارند، در مسئولیت های 
اجتماعی نیز ایفای نقش می کننـــد 
و یکـــی از واحدهایـی کـه در توسـعۀ 
ورزش بسـیار موفـق عمـــل کـرده، 
فـولاد مبارکـه اسـت. این بنگاه صنعتی، 
باشگاه ورزشــی کاملی دارد که در آن 
رشــته های مختلفی در حال فعالیت و 
افتخارآفرینی هسـتند. دکتـر سـلطانی 
فر بـا اشـاره بـــه عملکـرد خـوب تیم 
هـای باشـگاه فـولاد مبارکـۀ سـپاهان 
در رشـــته های مختلف ورزشـــی، از 
تیـم فوتبـال فولاد مبارکـۀ سـپاهان به 
عنـوان تیمـی قدرتمنـد یـاد و اظهـار 
کـرد: ایـن تیـــم را بایـد قطـب سـوم 

فوتبـال ایـران دانسـت.
وی ضمـن ابـراز خرسـندی از عملکـرد 
فـولاد مبارکـــه در توسـعۀ فضاهـای 
و  ورزش  وزارت  گفـــت:  ورزشـــی 
جوانـان به همـراه فـــولاد مبارکـه در 
کار مشـترکی کـه از سـال ها قبـل آغـاز 
کرده انـــد، توانسـتند ورزشـگاه نقش 
جهـان را بـه بهره بـــرداری برسـانند 
و اخیـــرا نیـــز با برگزاری جلسـات 
مشـترک دیگر، برخی مشـکلات باقی 
مانده تا تکمیل نهایی ورزشگاه را مورد 
بررسی و تبادل نظـر قـرار دادنـد. وزیـر 
ورزش و جوانـان خاطرنشـان کـرد: بـا 
مذاکرات انجام شــده و طبق چارچوب 
های قانونی، تکمیل و بهره برداری این 
ورزشـــگاه به مجموعۀ فولاد مبارکه 
سـپرده خواهد شد. وی در بخـش پایانـی 
سـخنان خـود حرکـت فـولاد مبارکه 
به سـمت توســـعۀ ورزش را ارزشـمند 
دانست و بـا تأکیـد بـر اهمیـت توجـه بـه 
ورزش هـای پایـه گفـت: باشـگاه فـولاد 
مبارکـۀ سـپاهان می توانـد بـا سـرمایه 
گذاری در ورزش هـــای پایـه هـم بـه 
توسـعۀ بیشـتر ورزش و هـم بـه افزایـش 

درآمدزایـی برسـد.
در همین خصــوص معـــاون اجرای 
پروژه هـــای فولاد مبارکـــه تصریـح 
کـرد: از جانـب وزیـر ورزش و جوانـان 
پیشــنهادی مبنــی بر واگــذاری کل 
مجموعۀ ورزشگاه نقش جهـــان بـــه 
شـرکت فـولاد مبارکـه مطـرح شـد و 
فولاد مبارکه با رویکرد ارائۀ خدمت بیشتر 
به جوانان ورزشـــکار و علاقه منـد بـه 
ورزش اسـتان، بررسـی این پیشـنهاد را 
در دسـتور کار خـود قـرار داده اسـت تـا 
بـا لحاظ کردن نیازهای لازم، نظر قطعی 
خود را در این خصـــوص اعـلام کند. 
احمـد سـعیدبخش در بخـش دیگـری 
از ســـخنان خــود در مــورد کارهای 
باقیمانــدۀ طبقۀ دوم ورزشــگاه نقش 
جهـان افـزود: از جانـــب وزارت ورزش 
و جوانان پیشـنهاد شـد کـه بـا کمـک 
و حمایـت مالـی شـرکت فولاد مبارکه 
و بـا اضافه شـــدن به سـالهای کاربری 
متناسـب با مبالغ هزینه شـده، طبقۀ 
دوم در اسرع وقـت تکمیـل و مـورد بهره 

بـرداری قـرار گیرد. 

موفقیت فولاد مبارکه 
در توسعه ورزش 

industry

با   ۹۷ سال  اوایل  از  ایران  اقتصاد    
شوک های ارزی روبه رو شد. این موضوع 
چالش های بسیاری برای صنایع کشور از 
جمله صنعت فولاد به وجود آورد که اثرات 
آن در کلیت فضای حاکم بر کشور نیز نمود 
پیدا کرد. طی این مدت وضعیت فولاد 

مبارکه چگونه بود؟
مهم ترین آسیبی که اقتصاد ایران را تهدید 
می کند، بی ثباتی و عدم امکان پیش بینی آینده 
است. برای فعال اقتصادی رشد یا کاهش قیمت 

دلار اولویت نخست نیست. 
صنایع  است.  پیش بینی پذیری  اول  مساله 
ترسیم  نیازمند  مبارکه  فولاد  مانند  بزرگی 
افق های مشخص برای اجرای طرح های توسعه 
نیز هستند. به خصوص باید دقت داشت که 
صنایع عظیمی مانند فولاد باید برنامه های 
توسعه ای خودشان را با دقت خاصی طراحی 
ناچیز  اشتباه محاسباتی  کنند؛ چراکه یک 
امکان  و  زیادی در هزینه ها  اثرات  می تواند، 
توسعه بگذارد. بر همین اساس همان قدر که 
این مجموعه بزرگ است، نگرانی های زیادی 
هم دارد. البته خوشبختانه فولاد مبارکه در 
دسته مجموعه های باثبات و کارآمد کشور قرار 
می گیرد که تلاش می کند از اثرات تحولات 
منفی اقتصادی، کمترین آسیب را ببیند. رمز 
موفقیت فولاد مبارکه این است که به تخصص و 
بهره وری احترام گذاشته است و به همین دلیل 
هم تا حدود قابل توجهی شوک های اقتصادی 
را با آسایش بیشتری پشت سر می گذارد. هدف 
مهم مجموعه فولاد مبارکه این است که اولاً 
منافع سهامداران حفظ و ارزش مجموعه ارتقا 
یابد. ثانیاً فولاد مبارکه تنها یک کارخانه صنعتی 
نیست که به ردیف های سود و زیان توجه کند. 
این مجموعه در قبال توسعه ملی کشور هم 
تعهداتی دارد که باید به آنها توجه شود و اینکه 

به صورت بسیار مشخصی اقتصاد استانی مانند 
اصفهان و بخش مهمی از وضعیت اجتماعی 
استان وابسته به فولاد مبارکه است. طی نیم سال 
گذشته نهایت تلاش صورت گرفته که فولاد 

مبارکه همچنان قدرتمند پیش برود.
    فولاد مبارکه اکنون در اقتصاد ایران چه 

نقشی ایفا می کند؟
از نظر میزان تولید، بازدهی، نیروی انسانی، 
ملی،  ناخالص  تولید  در  نقش  و  ارزش آوری 
صنعت فولاد و به طور خاص فولاد مبارکه نقش 
بی بدیلی در اقتصاد ایران بازی می کنند و حتی 
می توان بیان داشت که از نظر این شاخص ها 
هم  خاورمیانه  در  مبارکه  فولاد  مجموعه 
کم نظیر است. صنعت فولاد به شدت نسبت به 
سیاستگذاری های کلان کشورها حساس است. 
گزارشی که از طرف انجمن جهانی فولاد منتشر 
شده نشان می دهد، تولید فولاد خام ایران در 
نوامبر سال 2018 به نسبت مدت مشابه سال 
قبل دو درصد بیشتر شده است. این اطلاعات 
با آمارهای داخلی هم همگن است و باید بگویم 
که این دستاورد بزرگی است که دقیقاً در دوران 
سخت اقتصاد داخلی، صنایع فولادی و فولاد 
مبارکه موفق به رشد تولید شده اند. البته میزان 
تولید جهانی فولاد هم طی همین مدت 5 /8 
درصد بیشتر شده است. پیش بینی می شود در 
سال جاری میلادی هم به طور متوسط تولید 
فولاد خام هفت درصد رشد داشته باشد. چین، 
ژاپن و کره جنوبی در شرق آسیا در حال رقابتی 
سخت در میزان تولید هستند و در اروپا هم 
بیشتر کشورهای صاحب صنعت فولاد مانند 

ایتالیا و اوکراین رشد تولید داشته اند.
 صرف نظر از تحولات داخلی پیش بینی می کنیم 
که طی سال جاری میلادی وضعیت تولید فولاد 
در کشور رضایت بخش باشد و فولاد مبارکه هم 

طبق پیش بینی ها مسیر رشد را طی کند.

 

 

اکنون  مبارکه  فولاد  صادرات  وضعیت 
چگونه است؟

فولاد مبارکه در شرایط سخت رقابتی و با وجود 
تحریم های بین المللی در سال های گذشته 
تامین  و  بالاترین سطح ممکن  در  توانسته 
بخش عمده نیاز بازار داخلی روند حضور خود 
در بازارهای جهانی را تداوم بخشد. به  طوری 
که در سال 1392 حدود یک میلیون تن، سال 
1393 حدود 5 /1 میلیون تن، سال 1394 
حدود 8 /1 میلیون تن، سال 1395 حدود 5 
/1 میلیون تن، سال 1396 حدود 3 /1 میلیون 
تن و در شش ماهه نخست سال 139۷ حدود 
۷00 هزار تن محصولات خود را صادر کند 
اروپا، جنوب شرق  در  را  مهمی  بازارهای  و 
آسیا، منطقه خاورمیانه و کشورهای جنوب 
خلیج فارس به تسخیر درآورد. همچنین در 
مجموع پنج سال گذشته حدود 1 /1 میلیون 
تن تختال، پنج میلیون تن محصولات گرم، 
350 هزار تن محصولات سرد و حدود 100 
هزار تن گالوانیزه به حدود 40 کشور در اقصی 
نقاط دنیا توسط فولاد مبارکه صادر شد. این 
موفقیت ها در بازارهای جهانی مرهون کیفیت 
استانداردهای  رعایت  محصولات،  بالای 
بین المللی، توجه ویژه به اصول مشتری مداری 
و تولید بر اساس نیاز مشتریانی بوده است که 
بیش از 60 درصد آنها مصرف کنندگان نهایی و 

تولیدکنندگان بخش پایین دستی هستند.
  آیا با وجود وضعیت حاکم بر اقتصاد ایران 
همچنان به رشد و توسعه فولاد مبارکه 

امیدوار هستید؟
برای اظهارنظر در مورد آینده کشور، به ابعاد 
و اندازه اقتصاد ایران توجه کنید. ما اقتصاد 
هجدهم جهان هستیم. از منظر تولید ناخالص 
داخلی در منطقه خاورمیانه سوم شده ایم. اقتصاد 
ایران همچنان صادرکننده مهم نفت و گاز است. 

برق به سهولت در کشور تولید می شود. معادن 
و  ریلی  شبکه حمل ونقل  دارد.  وجود  غنی 
جاده ای کشور هم توسعه یافته و هم اینکه فعال 
باقی مانده است. همزمان نیروی کار متخصص و 
ارزان در کشور فعال است و سال به سال هم بر 
تعداد آنها افزوده می شود. بنابراین اینکه تبلیغات 
القا کند که اقتصادی با این ابعاد زمین گیر شده 
یا زمین می خورد، ساخته ذهن غیرمتخصص 
است. رشد قیمت ها در بازار اتفاق افتاده و میزان 
پس اندازها تحلیل رفته است. در بخش صنعتی، 
برخی از صنایع کشور برای تامین مواد اولیه 
مشکل دارند و برخی دیگر هم دچار بحران تامین 
سرمایه هستند. همه این گزاره ها را تایید می کنم 
ولی در همین موقعیت هم باید دقت داشت که 
کمبود کالایی در بازار وجود ندارد و صنایع مولد 
و موثری مانند فولاد به هر روشی در حال کار و 

افزایش میزان تولید هستند. 
  نوسان:مهمترین برنامه ها و راهبردهای 

اساسی شرکت چه مواردی هستند؟
توسعۀ متوازن گروه فولاد مبارکه و احداث نورد 
گرم شماره 2  از مهمترین راهبردهای اساسی 
شرکت است.  همچنین احداث نورد گرم شماره 
2  فولاد مبارکه با هدف تولید ورقهای زیر 2 
میلیمتر از دیگر برنامه هاست که برای انجام آن 
از کارشناسان و شرکتهای مشاورهای دعوت به 
همکاری کرده ایم. در ادامۀ این طرحها، اجرای 
طرح خط نورد در بندرعباس را نیز در دست 
مطالعه و بررسی داریم. با توجه به تحریمها دو 
راهکار برای احداث خط نورد پیش رو داریم: اول 
اینکه نورد شماره 2 را در فولاد مبارکه و با استفاده 
از تکنولوژی روز دنیا با در نظر گرفتن تحریم ها  
اجرا کنیم؛ راهکار دوم این است که مشابه خط 
نورد گرم فعلی فولاد مبارکه را با توجه به نقشه 
های موجود در بندر عباس اجرا نماییم که در 

حال بررسی هر دو راه هستیم..
  نگاه شما به آینده امیدوارانه است. آیا 

فکر می کنید که این نگاه واقع بینانه باشد؟
 در صنعت یک اصل مهم وجود دارد. اینکه به 
تخصص و تجربه اعتماد کنیم. اساساً فولاد 
مبارکه محصول پذیرش این دو اصل است. 
امروز نیازی نیست که به دنبال معجزه یا طراحی 
الگوهای عجیب و پیچیده باشیم. سند اقتصاد 
مقاومتی، برنامه های توسعه ای و اصل 44 قانون 
اساسی مسیری را مشخص کرده اند که بر مبنای 
آنها امکان حرکت در خط رو به پیشرفت وجود 
دارد. توجه داشته باشید که همین تحریم ها 
این  باشد به طوری که در  می تواند فرصت 
موقعیت است که سیاستگذار به توان بخش 
خصوصی و متخصص داخلی اعتماد می کند 
و اساساً چاره ای هم به غیر از این اعتماد ندارد. 
بنابراین دلیلی وجود ندارد که ما نتوانیم چنین 
مسیری را طی کنیم. پیش شرط هم این است 

که بپذیریم که یاد بگیریم و اجرا کنیم.
  از دیدگاه شما سال ۹۷ برای فولاد با 

کارنامه مثبت به پایان می رسد؟
نهایت تلاش ما این است که چنین باشد و 
آمارها هم نشان می دهند که وضعیت مطلوبی 
داریم. واقعیت این است که در حال حاضر 
تمرکز ما بر این اصل است که زمینه های توسعه 
کیفی و کمی مجموعه فراهم شود. تنها حفظ 
همین موقعیت دغدغه ما نیست. فولاد مبارکه 
مجموعه ای بلندپرواز و واقع بین است و قطعاً در 
پایان سال هم گزارش مطلوبی خواهیم داشت و 

مهم تر اینکه چشم انداز هم مثبت خواهد بود.

بــه گــواه ناظــران، بــازار فــولاد کشــور طــی ســال های اخیــر از دو جنبــه تحــت فشــار بــوده اســت. از 
گفت و گو

گروه صنعت

یک ســو  رکــود داخلــی بــازار فــولاد را تحــت تاثیــر قــرار داده و کمــاکان به عنــوان یــک عامــل بازدارنده 
بــه حســاب می آیــد و از ســوی دیگــر نوســانات بــه وجــود آمــده در بــازار جهانــی فولاد ایــن بــازار را تحــت تاثیــر قرار 
داده اســت. در میــان ایــن بحبوبــه امــا شــرکت فــولاد مبارکــه بــا تولیــد نیمــی از فــولاد کشــور توانســته نــام فــولاد 
ایــران را در بازارهــای بین المللــی به ویــژه حوزه هــای اروپــا، آمریــکا، شــرق آســیا و خاورمیانــه مطــرح و برنــد خــود را 
در بازارهــای مذکــور تثبیــت کنــد. ایــن شــرکت در شــرایط ســخت رقابتــی و بــا وجــود تحریم هــای بین المللــی در 
ســال های گذشــته توانســته ضمــن حفــظ کمیــت و کیفیــت محصــولات تولیدی خــود و تامیــن بخش عمــده نیــاز بازار 
داخلــی، رونــد حضــور خــود در بازارهــای جهانــی را تــداوم بخشــد. متــن پیــش رو بخشــی از گفــت وگــوی هفتــه نامه 
"تجــارت فــردا" بــا حمیدرضــا عظیمیــان، مدیرعامــل فــولاد مبارکــه اســت کــه حــال و آینــده صنعــت فــولاد مــورد 

بررسی قرار می دهد؛سیاستگذار باید به توان بخش خصوصی و متخصص داخلی اعتماد می کند

یاد بگیریم و اجرا کنیم 

معاون بهره برداری شرکت فولاد هرمزگان اظهار کرد: شرکت فولاد هرمزگان در 10 
ماهه اول سال 9۷ توانسته حدود یک میلیون و 200 هزارتن اسلب تولید کند که نسبت 

به 10 ماه مشابه سال 96، به میران 4.6 درصد رشد داشته است.
محمدجعفر پارسی، با اشاره به تولید سالیانه آهن اسفنجی در سال 96 گفت: ما در سال 
گذشته 1500406 تن آهن اسفنجی تولید کردیم و امسال توانستیم با  تولید 1501508 
تن آهن اسفنجی رکوردجدیدی را در  تولید سالیانه آهن اسفنجی به ثبت برسانیم.

دبیر انجمن تولید کنندگان فولاد ایران گفت: شرایط امروز تولید فولاد کشور یک شرایط 
تاریخی و استثنائی است.

سید رسول خلیفه سلطانی، با بیان اینکه ایران در سال 2018 بعنوان دهمین فولادساز 
جهان شناخته شده است، گفت: رشد فولاد کشور در این سال 1۷.۷ درصد بوده که بطور 
متوسط سه برابر چین، چهار برابر هند و سه برابر آمریکاست. وی تاکید کرد: فولاد یک 
صنعت مادر و به عنوان موتور محرکه رشد توسعه صنعتی در هر کشوری قلمداد می شود.

فولاد ایران شرایط تاریخی را تجربه می کندرکورد شکنی در فولاد هرمزگان 
عضو هیات مدیره فولاد مبارکه خبر داد:

بزرگترین افزایش سرمایه
 در تاریخ بورس

چالش های پیش روی صنعت فولاد در گفت وگو با حمیدرضا عظیمیان؛

سیاستگذار باید به توان بخش خصوصی و متخصص داخلی اعتماد می کند

 نوسان : عضو هیات مدیره شرکت فولاد مبارکه اصفهان گفت: 
فولاد مبارکه با ۱۳۰ هزار میلیارد ریال، فاصله خود را با شرکت 

دوم بورسی بسیار زیاد کرده است.
به گزارش پایگاه خبری اقتصادبازار، بهمن عیاررضایی با اشاره به افزایش 
سرمایه این شرکت در بورس گفت:مجمع فوق العاده فولاد مبارکه در روز 
2۷ بهمن ماه برای افزایش سرمایه از ۷5 هزار میلیارد ریال به 130 هزار 
میلیارد ریال به میزان ۷3 درصد بود که در واقع بزرگترین افزایش سرمایه 
در تاریخ  بورس است. این افزایش سرمایه، از محل سود انباشته انجام شده 
و باعث شد تا جایگاه فولاد مبارکه در میان شرکت های بزرگ بورسی به 
رتبه  اول ارتقا یابد. وی تاکید کرد: این نشان دهنده قدرت و توانایی این 

شرکت است. 
عضو هیات مدیره فولاد مبارکه اصفهان تاکید کرد: به این معنی است که 
فولادمبارکه، صنایع پتروشیمی خلیح فارس، سرمایه گذاری نفت و گاز و 
پتروشیمی تامین، شرکت ملی صنایع مس ایران و سرمایه گذاری غدیر را 
پشت سر گذاشته است. وی افزود: با این شرایط، پتروشیمی خلیج فارس با 
91هزار و500 میلیارد ریال در رده دوم قرار گرفته و فولاد مبارکه با 130 
هزار میلیارد ریال فاصله خود را با شرکت دوم بورسی بسیار زیاد کرده است.

وی اضافه کرد: سود انباشت در ابتدای سال 5۷۷40 میلیارد ریال بوده که 
به ازای هر سهم ۷۷0 ریال بود. انتقال به افزایش سرمایه 55 هزار میلیارد 
ریال بوده که به ازای هر سهم ۷33 ریال می باشد. مانده سود انباشته 
2۷40 میلیارد ریال که به ازای هر سهم 34 ریال می شود. پیش بینی می 
کنیم که درانتهای سال 9۷ تقریبا 95000 میلیارد ریال سود داشته باشیم.  
سود خالص منتهی به نه ماهه سال مالی 139۷ مبلغ ۷0 هزار میلیارد ریال 
است که تا پایان سال پیش بینی می شود به 95 هزار میلیارد ریال برسد.

این عضو هیات مدیره شرکت فولادمبارکه تصریح کرد: این افزایش با 
افزایش ناشی از تجدید ارزیابی دارایی ها متفاوت است. در ارزیابی دارایی ها 
به عنوان مثال دارایی شرکتی 100 میلیارد ریال بوده و در ارزیابی به 150 
میلیارد ریال رسیده اما ما اکنون از سود انباشت شده، سرمایه را افزایش 
داده ایم. وی افزود: سال گذشته سود حدود 5۷ هزار میلیارد ریال بوده 
است. علی رغم تحریم ها و مشکلات دیگر و فشارهای بین المللی فولاد 

مبارکه همچنان در حال درخشیدن در بورس است.

احمد سعید بخش خبر داد:

 نوسان : فولاد هرمزگان در طرح توسعه 5 میلیون تنی فولاد هرمزگان 
معطل خارجی ها نخواهد بود.

احمد سعید بخش، معاون توسعه فولاد مبارکه اظهار داشت: برای طرح 
توسعه فولاد هرمزگان جلسات متعددی با شرکت sms آلمان برگزار شد 
ولی با توجه به وضعیتی که آمریکا به وجود آورد و برجام را نقض کرد این 
شرکت اعلام کرد، تا اطلاع ثانوی با شرکت فولاد هرمزگان نمی تواند همکاری 
داشته باشد و همچنین با شرکت هایی در ایتالیا هم جلساتی گذاشته شد که 
آن ها هم اعلام عدم همکاری کردند ، بنابر این سعی بر این است که شرکت 

فولاد هرمزگان از طرق مختلف پروژه های مد نظر را پیش ببرد .
خوشبختانه طرح توسعه فولاد هرمزگان مانند نورد گرم موجود در سایت 
فولاد مبارکه با کمک شرکت فنی مهندسی فولاد مبارکه این طرح پیش برده 
می شود و تلاش بر این است که طرح فولاد هرمزگان از طریق بومی سازی 
انجام شود. وی افزود: در حال حاضر شرکت فولاد هرمزگان با شرکت های 
مختلف به غیر از شرکت sms در حال مذاکره برای تامین مالی و تکنولوژی 
این طرح است و اگر تامین مالی نشود در این صورت از منابع داخلی به تدریج 
تزریق پروژه خواهد شد و اگرتامین کننده مالی داخلی پیدا شود مورد 
استقبال قرار خواهد گرفت . اما در این شرایط بیشتر هدف فولاد هرمزگان 

بومی سازی است.
سعید بخش خاطر نشان کرد: برای توسعه فولاد هرمزگان مطالعات امکان 
پذیری و نیاز سنجی مجدد توسط شرکت فنی مهندسی انجام می شود تا 

هزینه های اضافه حذف شود. 
وی اظهار داشت: فولاد مبارکه اصفهان در طرح توسعه سنگان پیشرفت 
مطلوبی داشته است و تنها مشکل تامین چند نوع تجهیزات بود که قرار شده 
از چین وارد شود که مشکل انتقال ارز هم وجود داشت که با چند راهکار ارائه 
شده این تجهیزات به ایران آورده خواهد شد و طرح سنگان با سرعت اجرا می 
شود. که فاز اول 2.5 میلیون تن کنسانتره در شهریور سال 98 وارد مدار شده 

و فاز دوم تا پایان سال 98 به تولید میرسد .
سعید بخش تصریح کرد: در طرح انتقال آب از دریای عمان به سنگان فولاد 

مبارکه مشارکت خواهد داشت .

معطل اروپایی ها نخواهیم ماند
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رونوشت آگهی حصروراثت

محمد رضوانی، داراي شناســنامه شــماره 110 به شــرح دادخواســت به کلاســه 
3533/9۷ ح 10  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان بتــول رضوانــی بشناســنامه 384 درتاریــخ 9۷/10/26 اقامتگاه 
دائمي خود بــدرود زندگــي گفته ورثه حیــن الفــوت آن مرحوم منحصراســت به 

 1 دختر ، همسر و مادربه اسامي: 
1-   فاطمه رضوانی  به ش ش 12۷3346۷۷۷ نسبت با متوفی فرزند.

2-   محمد رضوانی  به ش ش 110 نسبت با متوفی همسر.
3- فاطمه رحیمیان به ش ش 65 نسبت با متوفی مادر.

ولاغیر.
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷8۷92

رونوشت آگهی حصروراثت

رســول کیان آرا، داراي شناســنامه شــماره 863 با به شرح دادخواســت به کلاسه 
3541/9۷ ح 10 از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شادروان بتول خانم احتمالی بشناســنامه 392 درتاریخ 9۷/10/10 اقامتگاه 
دائمــي خود بــدرود زندگي گفته ورثــه حین الفــوت آن مرحوم منحصراســت به

 3 پسر و 2 دختر به اسامي: 
1- مهدی کیان  آرا، به ش ش 8۷2 نسبت با متوفی فرزند.
2-  رسول کیان آرا ، به ش ش 863 نسبت با متوفی  فرزند.

3-  محمدرضاکیان آرا ، به ش ش 288 نسبت با متوفی  فرزند.
4-  اکرم کیان آرا ، به ش ش 1458 نسبت با متوفی  فرزند.
5-  مریم کیان آرا ، به ش ش 222 نسبت با متوفی  فرزند.

ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷8۷58

رونوشت آگهی حصروراثت

ســید ایوب کســائی دهکردی، داراي شناسنامه شــماره 13582 به شرح دادخواست 
به کلاســه 34۷2/9۷ح 10  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شادروان سید حمیدرضا کســائی دهکردی بشناسنامه 1452 درتاریخ 
9۷/10/20 اقامتگاه دائمــي خود بدرود زندگــي گفته ورثه حین الفــوت آن مرحوم 

منحصراست به 1 پسر ، 3 دختر و همسر به اسامي: 
1-  سید ایوب کسائی  به ش ش 13582 نسبت با متوفی فرزند.

2-  فاطمه سادات کسائی دهکردی به ش ش 3861 نسبت با متوفی فرزند.
3-   آمنه سادات کسائی دهکردی به ش ش 8416 نسبت با متوفی فرزند.

4-  نرگس سادات کسائی دهکردی  به ش ش 12۷1842386 نسبت با متوفی فرزند.
5-    زینت دهقانیان به ش ش 94 نسبت با متوفی همسر .

ولاغیراینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید 
تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷2038

رونوشت آگهی حصروراثت

روزعلی ســوادکوهی، داراي شناســنامه شــماره 1032 به شــرح دادخواســت به 
کلاســه 351۷/9۷ ح 54  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شــادروان صاحب ســوادکوهی بشناســنامه 2  درتاریــخ 93/5/2 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت

 به2 برادر ، 1 خواهر و  همسر  به اسامي: 
1-  خداداد سوادکوهی  به ش ش 24 نسبت با متوفی برادر.

2-   روزعلی سوادکوهی به ش ش 1032 نسبت با متوفی برادر.
3-  زیور سوادکوهی  به ش ش 1344 نسبت با متوفی خواهر.
4- احمدقلی شیاسی  به ش ش 32 نسبت با متوفی همسر.

 ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷8580

رونوشت آگهی حصروراثت

احســان معماری زاده، داراي شناســنامه شــماره 3814 به شــرح دادخواســت به 
کلاســه 3519/9۷ ح 54  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شــادروان محمد معمــاری زاده بشناســنامه 59  درتاریخ 9۷/9/30 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت

 به2 پسر ، 1 دختر و 1 همسر  به اسامي: 
1-  علیرضا معماری زاده  به ش ش 491 نسبت با متوفی فرزند.

2-   احسان معماری زاده  به ش ش 3814 نسبت با متوفی فرزند.
3- نرگس معماری زاده  به ش ش 2442 نسبت با متوفی فرزند.

4- صدیقه جناب  به ش ش 198 نسبت با متوفی همسر.
 ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷8665

رونوشت آگهی حصروراثت
بابــک عمیــدی، داراي شناســنامه شــماره 13۷3 به شــرح دادخواســت به کلاســه 
3544/9۷ ح 10  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده که 
شادروان خانم سادات بنکدار هاشمی بشناسنامه 101۷0  درتاریخ 9۷/1/30 اقامتگاه دائمي 

خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به2 پسربه اسامي: 
1-  بابک عمیدی  به ش ش 13۷3 نسبت با متوفی فرزند.

2-  فرهاد عمیدی  به ش ش 216 نسبت با متوفی فرزند ولاغیر.
اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا هرکسي 
اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي ظرف یک ماه به 

شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷8۷91

رونوشت آگهی حصروراثت

محمد رضایــت، داراي شناســنامه شــماره 44 به شــرح دادخواســت به کلاســه
 3432/9۷ ح 54  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شادروان مهدی رضایت بشناسنامه 800 درتاریخ 9۷/4/10 اقامتگاه دائمي خود 
بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به 3 پسر، 4 دختر و همسر 
به اسامي: 1- ســعید رضایت به ش ش 1464 نسبت با متوفی فرزند.2- مسعود رضایت  
به ش ش 2  نســبت با متوفی فرزند.3-  محمد رضایت به ش ش 44 نســبت با متوفی 
فرزند.4-   شهناز رضایت به ش ش 1383 نسبت با متوفی فرزند.5-  مرضیه رضایت به 
ش ش 108 نسبت با متوفی فرزند.6-  فاطمه رضایت  به ش ش 2289 نسبت با متوفی 
فرزند.۷- مائده رضایت به ش ش 8408 نسبت با متوفی فرزند.8- توران کشکولی به ش 

ش1033 نسبت با متوفی همسر ولا غیر .
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷0963

رونوشت آگهی حصروراثت

محمدعلی گرجی، داراي شناســنامه شــماره 1۷89 به شــرح دادخواست به کلاسه 
3543/9۷ ح 10  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان محمدباقر گرجــی بشناســنامه 13 درتاریــخ 9۷/11/2 اقامتگاه 
دائمي خود بــدرود زندگــي گفته ورثه حیــن الفــوت آن مرحوم منحصراســت به 

2 پسر ، 3 دختر و همسر به اسامي: 
1-   محمدعلی گرجی به ش ش 1۷89 نسبت با متوفی فرزند.

2-   محمود گرجی  به ش ش 36 نسبت با متوفی فرزند.
3-   معصومه گرجی  به ش ش 1690 نسبت با متوفی فرزند.

4- سکینه گرجی به ش ش 12 نسبت با متوفی فرزند.
5- فاطمه گرجی به ش ش 106 نسبت با متوفی فرزند.

6- طوبی گرجی به ش ش 1321 نسبت با متوفی همسرولاغیر.
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷8۷93

رونوشت آگهی حصروراثت

محســن فتوت، داراي شناســنامه شــماره 943 به شــرح دادخواســت به کلاســه 
3441/9۷ح 54  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان مصطفی فتــوت بشناســنامه 2۷60۷ درتاریــخ 96/۷/2 اقامتگاه 
دائمي خود بــدرود زندگــي گفته ورثه حیــن الفــوت آن مرحوم منحصراســت به 

5 پسر  و 4 دختر به اسامي: 
1- محسن فتوت به ش ش 943 نسبت با متوفی فرزند.2- مجتبی فتوت  به ش ش 593 
نســبت با متوفی فرزند.3-   مجید فتوت به ش ش 910 نسبت با متوفی فرزند.4-  زهرا 
فتوت  به ش ش 53۷ نسبت با متوفی فرزند.5-  محمد فتوت  به ش ش 44238 نسبت 
با متوفی فرزند.6- احمد  فتوت  به ش ش 44239 نســبت با متوفی فرزند.۷-  مرضیه 
فتوت  به ش ش 942 نسبت با متوفی فرزند.8-  مژگان فتوت  به ش ش 5۷0۷۷ نسبت 

با متوفی فرزند.9-  مهناز فتوت  به ش ش 5۷0۷8 نسبت با متوفی فرزند ولاغیر.
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷1133

رونوشت آگهی حصروراثت

معصومه فیروزی، داراي شناســنامه شــماره 260 به شــرح دادخواســت به کلاسه 
353۷/9۷ ح 10  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان رجبعلی جان نثاری لادانی بشناســنامه 112۷ درتاریخ 9۷/9/21 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به

1 همسر ،2 خواهر و 2 برادر به اسامي: 
1-  معصومه فیروزی به ش ش 260 نسبت با متوفی همسر.

2-  بتول جان نثاری لادانی به ش ش 2۷ نسبت با متوفی خواهر.
3-  زهرا جان نثاری لادانی به ش ش 9 نسبت با متوفی خواهر.

4-  عباس جان نثاری لادانی به ش ش 1050  نسبت با متوفی برادر.
5-  شعبان جان نثاری لادانی به ش ش 23 نسبت با متوفی برادر.

 ولاغیر.
اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي

 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10  شوراي حل اختلاف. م الف/3۷854۷

رونوشت آگهی حصروراثت

جعفر امین الرعایائی، داراي شناســنامه شــماره 283 به شــرح دادخواست به کلاسه 
3464/9۷ ح 10  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان مصطفی امین الرعایائی  بشناســنامه 13965 درتاریخ 9۷/10/24 
اقامتگاه دائمــي خود بدرود زندگي گفتــه ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت

 به 1 پسر و 1دختر به اسامي: 

1-    جعفر امین الرعایائی به ش ش 283 نسبت با متوفی فرزند.
2- ملک بانو امین الرعایائی  به ش ش 659 نسبت با متوفی فرزند.

ولاغیر.

اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷1043

رونوشت آگهی حصروراثت

سید امین اله ابطحی فروشــانی، داراي شناسنامه شــماره 103 به شرح دادخواست به 
کلاسه 3440/9۷ ح 54  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شــادروان ســید جواد ابطحی بشناســنامه 313  درتاریخ 9۷/10/30 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به

 1 پسر ، 4 دختر و همسر به اسامي: 
1- سید امین اله ابطحی فروشانی به ش ش 103 نسبت با متوفی فرزند.

2-  زهره ابطحی فروشانی به ش ش 185 نسبت با متوفی فرزند.
3-  فرشته ابطحی فروشانی به ش ش 144 نسبت با متوفی فرزند .
4-  شهلا ابطحی فروشانی به ش ش 19۷ نسبت با متوفی فرزند .

5-  آمنه السادات ابطحی فروشانی به ش ش 2456 نسبت با متوفی فرزند .
6-  فاطمه دیباجی به ش ش 1۷2 نسبت با متوفی همسر ولاغیر.

اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷1126

رونوشت آگهی حصروراثت

اصغر عبدالهی زفره، داراي شناســنامه شماره ۷68۷2 به شــرح دادخواست به کلاسه
 3540/9۷ ح 10  از ایــن شــورا درخواســت گواهــي حصروراثــت نمــوده و چنین 
توضیح داده که شــادروان تقی عبدالهی زفــره بشناســنامه 263۷ درتاریخ 9۷/8/8 
اقامتگاه دائمــي خود بدرود زندگي گفتــه ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت 
به 3 پسر، 3 دختر و همسر به اســامي: 1- اصغر عبدالهی زفره به ش ش ۷68۷2 نسبت 
با متوفی فرزند.2- محسن عبدالهی زفره به ش ش 5481  نســبت با متوفی فرزند.3-  
فاطمه عبدالهی زفره به ش ش 16 نســبت با متوفی فرزند.4-  مجتبی عبدالهی زفره به 
ش ش 12۷0233۷8 نســبت با متوفی فرزند.5-   رباب عبدالهی زفره به ش ش 444۷ 
نسبت با متوفی فرزند.6- زهره عبدالهی زفره به ش ش 9۷96 نسبت با متوفی فرزند.۷- 

زهرا  قادری زفره ئی  به ش ش 5۷ نسبت با متوفی همسر ولا غیر .
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷8800

رونوشت آگهی حصروراثت

محمــود کمالی، داراي شناســنامه شــماره 425 به شــرح دادخواســت به کلاســه 
3433/9۷ح 54  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان فاطمه زارعــان بشناســنامه 5389 درتاریــخ 9۷/9/19 اقامتگاه 
دائمي خود بــدرود زندگــي گفته ورثه حیــن الفــوت آن مرحوم منحصراســت به 

2 پسر  و 6 دختر به اسامي: 
1- محمود کمالی به ش ش 425 نســبت با متوفی فرزنــد.2-  احمد کمالی  به ش ش  
نســبت با متوفی فرزند.3-   عزت کمالی به ش ش 10۷ نسبت با متوفی فرزند.4-  بتول 
کمالی دولت آبادی به ش ش نسبت با متوفی فرزند.5-  زهرا کمالی دولت آبادی  به ش 
ش نســبت با متوفی فرزند.6- رضوان کمالی دولت آبادی   به ش ش نســبت با متوفی 
فرزند.۷-  زهره کمالی دولت آبادی   به ش ش نسبت با متوفی فرزند.8-  ملیحه کمالی   

به ش ش 4868 نسبت با متوفی فرزند ولاغیر.
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷1034

رونوشت آگهی حصروراثت

مجتبی عموعلی خوراســگانی، داراي شناســنامه شــماره 12۷1309۷01 به شرح 
دادخواست به کلاسه 3434/9۷ ح 54  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده 
و چنین توضیح داده که شــادروان  احمدرضا عموعلی خوراســگانی بشناسنامه 166 
درتاریخ 9۷/8/9 اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفتــه ورثه حین الفوت آن مرحوم 
منحصراست به 5 پسر، 1 دختر و همســر به اســامي: 1-  فرهاد عموعلی خوراسگانی 
به ش ش 12۷0866۷96 نســبت با متوفی فرزند.2-  مجتبی عموعلی خوراسگانی  به 
ش ش12۷1309۷01  نســبت با متوفی فرزند.3-  محمدرضا عموعلی خوراســگانی 
به ش ش 12۷3249۷۷1 نســبت با متوفی فرزند.4-  علیرضا عموعلی خوراسگانی به 
ش ش1263524152 نســبت با متوفی فرزند.5-  رضا عموعلی خوراســگانی  به ش 
ش 12۷41106۷1نســبت با متوفی فرزنــد.6- زیبا عموعلی خوراســگانی به ش ش 
12۷063۷355نســبت با متوفی فرزند.۷-  زهرا دوهندو به ش ش 10114نســبت با 
متوفی همسر ولا غیر .اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواست مزبور را در یک نوبت 
آگهي مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر 

نخستین آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷1018

رونوشت آگهی حصروراثت

حبیبه الماســی ) ذینفع ( ، داراي شناسنامه شــماره 1652 به شــرح دادخواست به 
کلاسه 349۷/9۷ ح 54  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شــادروان حسین جعفری ردانی بشناســنامه 289 درتاریخ 93/8/1۷ 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به

 6 دختر  و 1 همسر به اسامي: 
1- نرگس جعفری ردانی به ش ش 20 نســبت با متوفی فرزند.2-  بتول جعفری ردانی به
 ش ش 8 نســبت با متوفی فرزنــد.3-   طاهــره جعفــری ردانی  به ش ش 12 نســبت 
با متوفــی فرزند.4- عصمــت جعفــری ردانی به ش ش 430 نســبت با متوفــی فرزند.

5-  فاطمه جعفری ردانی به ش ش 493 نسبت با متوفی فرزند.6- ملک جعفری ردانی به 
ش ش 5312 نسبت با متوفی فرزند. ۷-   سکینه غلامی ردانی به ش ش 12 نسبت با متوفی 

همسر ولاغیر.
اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي

 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷8056

رونوشت آگهی حصروراثت

اکبر مرادزاده ده سرخی، داراي شناســنامه شماره 1228 به شرح دادخواست به کلاسه 
3539/9۷ ح 10  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان جواد مرادزاده ده ســرخی بشناســنامه 1909 درتاریخ 9۷/2/22 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت به 

پدر و مادر به اسامي: 

1-  خدیجه مرادزاده ده سرخی به ش ش 1162 نسبت با متوفی مادر.
2- اکبر مرادزاده ده سرخی به ش ش 1228 نسبت با متوفی پدر.

ولاغیر.

اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷8۷56

Trading

رونوشت آگهی حصروراثت

صدیقه قاســمی گورتی، داراي شناسنامه شماره 880 به شــرح دادخواست به کلاسه 
3516/9۷ ح 54  از این شورا درخواست گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح داده 
که شادروان مرتضی قاسمی گورتی بشناسنامه ۷66 درتاریخ 9۷/4/24 اقامتگاه دائمي 
خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراست به5 دختر و 1 همسر 

به اسامي: 
1-  صدیقه قاسمی گورتی  به ش ش 880 نسبت با متوفی فرزند.

2-  بتول قاسمی گورتی به ش ش 63 نسبت با متوفی فرزند.
3-  ربابه قاسمی گورتی به ش ش 65 نسبت با متوفی فرزند.

4-  مریم قاسمی گورتی به ش ش 438 نسبت با متوفی فرزند.
5-   زهرا قاسمی گورتی به ش ش 94 نسبت با متوفی فرزند.

6-  سکینه یوسفی گورتی  به ش ش 849 نسبت با متوفی همسر ولاغیر.
اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي

 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54  شوراي حل اختلاف. م الف/3۷۷983

رونوشت آگهی حصروراثت

محمدرضا کریم زاده اصفهانی، داراي شناســنامه شــماره 155۷ به شرح دادخواست 
به کلاسه 3538/9۷ ح 10  از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شــادروان مرتضــی کریــم زاده اصفهانی بشناســنامه 406 درتاریخ 
96/12/2۷ اقامتگاه دائمــي خود بدرود زندگــي گفته ورثه حین الفــوت آن مرحوم 

منحصراست به3 پسر ، 2 دختر و 1 همسر به اسامي: 
1-  عباس کریم زاده اصفهانی به ش ش 118 نسبت با متوفی فرزند.

2- محمدرضا  کریم زاده اصفهانی به ش ش 155۷ نسبت با متوفی فرزند.
3- وحید کریم زاده اصفهانی به ش ش 1۷34 نسبت با متوفی فرزند.

4-   مرضیه  کریم زاده اصفهانی به ش ش 1206 نسبت با متوفی فرزند.
5-  مریمکریم زاده اصفهانی به ش ش 3۷980 نسبت با متوفی فرزند.

6-  ملک ناظم  به ش ش 11۷8 نسبت با متوفی همسر ولاغیر.
اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي

 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10  شوراي حل اختلاف. م الف/3۷8006

رونوشت آگهی حصروراثت

مرتضی غلامــی ، داراي شناســنامه شــماره 3۷ به شــرح دادخواســت به کلاســه 
3534/9۷ ح 10  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان عبداله غلامــی بشناســنامه 455 درتاریــخ 95/12/13 اقامتگاه 
دائمي خود بــدرود زندگــي گفته ورثه حیــن الفــوت آن مرحوم منحصراســت به

5 پسر ، 2 دختر  و 1 همسر به اسامي: 
1- رضا غلامــی  بــه ش ش 9۷۷ نســبت با متوفــی فرزنــد.2-  عبدالرضــا غلامی به
 ش ش 406 نســبت بــا متوفــی فرزنــد.3-   مرتضــی غلامــی  به ش ش 3۷ نســبت 
بــا متوفــی فرزنــد.4- حمیدرضــا غلامی بــه ش ش 3۷ نســبت بــا متوفــی فرزند.
5- غلامرضا غلامی  به ش ش 111003۷۷43 نسبت با متوفی فرزند.6-  مهری غلامی به 
ش ش 9۷8 نسبت با متوفی فرزند. ۷-  خاتون غلامی به ش ش ۷302 نسبت با متوفی فرزند .

8- بگوم جوان بخت  به ش ش 5۷۷ نسبت با متوفی  همسر ولاغیر.
اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي

 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷۷852

رونوشت آگهی حصروراثت

فاطمه آقائی خوزانی ، داراي شناســنامه شــماره 68 به شــرح دادخواست به کلاسه 
3531/9۷ ح 10  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان قدمعلی پیرحاجی بشناســنامه 193 درتاریــخ 9۷/10/2 اقامتگاه 
دائمي خود بــدرود زندگــي گفته ورثه حیــن الفــوت آن مرحوم منحصراســت به

2 پسر ، 5 دختر  و 1 همسر به اسامي: 
1-  غلامرضا پیرحاجی به ش ش 854 نســبت با متوفی فرزند.2- محمدرضا پیرحاجی به
 ش ش 64054 نســبت بــا متوفــی فرزنــد.3-  ناهید پیرحاجــی  بــه ش ش 54301 
نســبت با متوفی فرزند.4- مریم پیرحاجی به ش ش 54303 نســبت بــا متوفی فرزند.

5-  شکوفه پیرحاجی به ش ش 849 نسبت با متوفی فرزند.6- خدیجه پیرحاجی به ش ش 
3005 نسبت با متوفی فرزند. ۷-  زینب پیرحاجی به ش ش 5452 نسبت با متوفی فرزند .

8-  فاطمه آقائی خوزانی به ش ش 68 نسبت با متوفی  همسر ولاغیر.
اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي

 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷۷441

رونوشت آگهی حصروراثت

ســید مهدی حجازی، داراي شناسنامه شــماره 968 به شــرح دادخواست به کلاسه 
3510/9۷ ح 54  از این شــورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین توضیح 
داده که شــادروان طلعــت ترابــی بشناســنامه 484 درتاریــخ 9۷/10/28 اقامتگاه 
دائمــي خود بــدرود زندگــي گفتــه ورثه حیــن الفــوت آن مرحوم منحصراســت

 به5 پسر و 1 دختر به اسامي: 
1-   سید مهدی حجازی  به ش ش 968 نسبت با متوفی فرزند.
2- سید منصور حجازی به ش ش 140 نسبت با متوفی فرزند.

3- سیدناصر حجازی دهاقانی به ش ش 61۷ نسبت با متوفی فرزند.
4-   سید محسن حجازی به ش ش 40431 نسبت با متوفی فرزند.
5- سید محمد حجازی به ش ش 42391 نسبت با متوفی فرزند.

6-   بتول حجازی دهاقانی  به ش ش 98۷ نسبت با متوفی همسر ولاغیر.
اینــک بــا انجــام تشــریفات مقدماتــي درخواســت مزبــور را در یک نوبــت آگهي

 مي نماید تا هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین 
آگهي ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54  شوراي حل اختلاف. م الف/3۷۷448

رونوشت آگهی حصروراثت

محمد حســینی، داراي شناســنامه شــماره ۷01 به شــرح دادخواســت به کلاســه 
3463/9۷ ح 10  از ایــن شــورا درخواســت گواهــي حصروراثــت نمــوده و چنین 
توضیح داده که شــادروان آقامهدی حســینی بشناســنامه 105  درتاریخ 9۷/10/24 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثــه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت

 به 8 پسر ، 3 دختر و 1 همسر به اسامي: 
1-  رضا حسینی به ش ش 166 نسبت با متوفی فرزند.
2- کمال حسینی به ش ش 3 نسبت با متوفی فرزند.

3- حسین حسینی به ش ش 11 نسبت با متوفی فرزند .
4- اسماعیل حسینی به ش ش 208 نسبت با متوفی فرزند .

5- رسول حسینی  به ش ش 4 نسبت با متوفی فرزند. 
6-  سیدقاسم حسینی به ش ش 503 نسبت با متوفی فرزند.

۷- محمد حسینی به ش ش ۷01 نسبت با متوفی فرزند.
8- سیدمصطفی حسینی به ش ش 2 نسبت با متوفی فرزند. 

9- فاطمه حسینی به ش ش 16۷ نسبت با متوفی فرزند.
10- زهرا حسینی به ش ش 9 نسبت با متوفی فرزند.

11- صدیقه السادات حسینی به ش ش 1 نسبت با متوفی فرزند. 
12- عصمت امینی پزوه   به ش ش 19 نسبت با متوفی همسر. ولاغیر.

اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکســي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه 10 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷1036

رونوشت آگهی حصروراثت

خســرو غروی، داراي شناســنامه شــماره 2302 به شــرح دادخواســت به کلاسه 
3509/9۷ ح 54  از ایــن شــورا درخواســت گواهــي حصروراثت نمــوده و چنین 
توضیــح داده که شــادروان نصرت مــداح بشناســنامه 2208  درتاریــخ 96/11/8 
اقامتگاه دائمي خود بــدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصراســت

 به2 پسر ، 1 دختر  و  همسر  به اسامي: 
1-   فرهاد غروی به ش ش 1۷61 نسبت با متوفی فرزند.
2-    فرزاد غروی به ش ش 1083 نسبت با متوفی فرزند.
3- فرزانه غروی  به ش ش 5948 نسبت با متوفی فرزند.

4- خسرو غروی  به ش ش 2302 نسبت با متوفی همسر.
 ولاغیر.

اینک با انجام تشریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.

رییس شعبه 54 شوراي حل اختلاف. م الف/3۷۷442



با افزایش قیمت ارز، بازار خودرو نیز مانند دوره های گذشته با افزایش 
روبه رو بوده است. این در حالی است که اختلاف قیمت میان کارخانه و 
بازار در زمان هایی برای برخی خودروها به ۱۰۰ درصد رسیده است. از این 
رو با توجه به اهمیت موضوع، کارشناسان اقتصادی به تفسیر این پدیده و 
دلایل شکل گیری آن در چند ماه اخیر پرداخته اند. با این وجود می توان از 
منظر دیگر دانش اقتصاد و با بهره گیری از یافته های روان شناسی به این 
مساله نگاه کرد. حوزه هایی از دانش که به اعتقاد برخی اقتصاددانان به 
سمت یکدیگر همگرا می شوند و آن را اجتناب ناپذیر می دانند. مقاله حاضر 
در تلاش است تا این افزایش قیمت در بازار خودرو را از منظر اقتصاد رفتاری 

مورد واکاوی قرار دهد.
در صورتی که یک بازار کاملا رقابتی ایجاد شده باشد، براساس قضیه اول رفاه، مطلوبیت 
جامعه حداکثر می شود. از جمله فروض این قضیه اطلاعات متقارن و قیمت پذیر بودن 
تمام معامله کنندگان است. جدای از بحث های تکنیکی این موضوع، ماهیت بازار خودرو 
به دلیل ناهمگن بودن تولیدات از نظر ایمنی، سرعت، ظرفیت و وجود انحصار، این قضیه را 
دچار چالش می کند. همچنین قیمت ها براساس فرضیه بازارهای کامل، منعکس کننده 
ارزش بنیادی دارایی هستند. زیرا زمانی که اطلاعات جدیدی منتشر می شود، افراد 
به سرعت انتظارات خود را براساس آن تعدیل می کنند؛ به گونه ای که فرصت آربیتراژ 
شکل نمی گیرد. در نتیجه از معاملات شکل گرفته قیمت تعادلی جدید مشخص 
می شود. این در حالی است که اطلاعات به صورت یکسان در اختیار جامعه قرار بگیرد، 

هزینه دستیابی ناچیز باشد و همه افراد بتوانند به درستی از این اطلاعات استفاده کنند.

سه عامل کلیدی
شاید بتوان خطاهای رفتاری را که در افزایش قیمت خودرو در بازار آزاد موثر بوده اند، 
در سه دسته تقسیم کرد. گونه اول، رفتار گروهی به معنای همراهی تصمیمات فرد با 
انتخاب های جمعی است. نوع دوم، اعتماد به نفس بیش از حد است که افراد می توانند 
در تصمیم گیری دچار آن شوند. این مساله علاوه بر عموم جامعه، دامن گیر افراد 
خبره بازار نیز می شود. در پایان نیز می توان لنگر انداختن، زیان گریزی و اثر مالکیت 
را به عنوان دسته سوم نام برد.خرید خودرو برای بسیاری از افراد یکی از معاملات مهم 
مالی در زندگیشان به شمار می آید. در حالی که بسیاری از خانواده ها فاقد اطلاعات 
کافی برای انجام چنین مبادله هایی هستند. از طرفی فراوانی کم چنین معامله هایی در 
زندگی شخص امکان یادگیری با تکرار دفعات خرید و فروش را برای او فراهم نمی کند. 
همچنین نبود یک ساختار متمرکز مانند بازار سهام، به ناکارآمدی چنین بازاری بیشتر 
دامن می زند. به این دلایل در بازار خودرو فاصله میان افراد تازه وارد و معامله کنندگان 

حرفه ای بیشتر می شود.

اتفاق کمتر از انتظار
افراد اغلب افزایش قیمت ها را بیش از حد تخمین می زنند. کیس و شیلر )2003(، در 
برخی شهرهای آمریکا به منظور بررسی این موضوع از افراد پرسیده بودند که به طور 
متوسط چقدر انتظار افزایش قیمت دارایی ها در سال آینده را دارند. پیش بینی مصاحبه 
شوندگان 38 درصد، افزایش قیمت بوده؛ در حالی که این مقدار به صورت تحقق یافته 
تنها ۷/ 5 درصد ثبت شده است.بررسی های انجام شده در خصوص توانایی پردازش 
اطلاعات افراد، نشان دهنده تفاوت های معنادار ظرفیت های شناختی است )آرتور، 
1991 و 93(. این در حالی است که بسیاری از افراد بر این باورند که توانایی پیش بینی 
صحیح روند قیمت ها را دارند )شایکمن و ژانگ، 2003(. اگر نظر این افراد درست باشد، 
در مقایسه با دیگران می توانند سرمایه گذاری بهتری انجام دهند و اگر در اشتباه باشند، 
نمی توانند تصمیم سرمایه گذاری درستی بگیرند. به هر حال این یافته فرض اثرگذاری 
یکسان افراد جامعه روی قیمت در اقتصاد نئوکلاسیک را زیر سوال می برد و قیمت 
می تواند از مقدار واقعی خودش فاصله بگیرد. در نتیجه ماهیت بازار خودرو که به آن اشاره 
شد و اعتماد به نفس بیش از حد معامله کنندگان روی ادراکات سفته بازانه خود می تواند 
باعث انحراف قیمت خودرو از مقدار واقعی آن شود. از این رو در چند ماه اخیر با قرار 
گرفتن میزان افزایش قیمت ارز به عنوان نقطه مرجع به این معنا که معامله کنندگان آن 
را ملاک تغییر قیمت کالاها قرار دهند، می توان این ادعا را مطرح کرد که قیمت گذاری 
نادرست روی خودرو در بازار آزاد صورت گرفته و این تغییرات قیمت صرفا ناشی از 

عواملی اساسی همچون تغییر قیمت مواد اولیه نبوده است.

نظریه چشم انداز
یکی دیگر از روش های تبیین افزایش قیمت خودرو، استفاده از یافته های اقتصاد رفتاری 
برپایه نظریه چشم انداز کانمل و تورسکی )19۷9( است. طبق نظریه چشم انداز،  افراد به 
زیان و منفعت در تصمیم های خود وزن متفاوت می دهند. به این معنا که انتخاب آنها به 
سمت گزینه های با احتمال سود، بیشتر از موارد با احتمال ضرر گرایش دارد. به عنوان 
مثال فرض کنید فردی قصد خرید سهام یک صندوق را دارد. با مراجعه به کارگزار گفته 
می شود سهام مورد نظر طی 10 سال گذشته بازده بیشتری از متوسط بازار داشته، هر 
چند که در سال های اخیر با کاهش مواجه شده است. کارگزار دوم در توصیف همان سهم 

این گونه بیان می کند که در سه سال اخیر بازده متوسط 12 درصد را داشته است. 

جمع بندی
زیان گریزی و اثر تمایلی می تواند از دلایل کاهش نیافتن قیمت خودرو در بازار آزاد باشد 
زیرا از یک طرف قیمت های پیشنهادی فروشندگان براساس افزایش نرخ ارز تعیین 
می شود تا حس زیان نداشته باشند و از طرف دیگر اگر مشتری با این قیمت یافت نشود، 
با بروز رفتار یک فرد دوستدار ریسک، اقدام به نگهداری دارایی به جای کاهش قیمت آن 
می کنند و تمام ریسک های آتی در مورد کاهش نرخ ارز یا شروع نام نویسی خودرو از 
طرف خودروسازان را نادیده می گیرند. علاوه بر دو مورد زیان گریزی و اثر تمایلی، خطای 
ذهنی لنگر انداختن به معنای پافشاری روی یک قیمت به عنوان نقطه مرجع که همان 
نرخ ارز است، باعث شد که با وجود کاهش نرخ ارز، تغییر مشهودی در قیمت خودرو 
اتفاق نیفتد. در واقع این اثر همانند لنگری عمل می کند که باعث می شود ذهن فرد 
برای تصمیم گیری در حول آن محدود شود. عامل دیگری که می تواند به افزایش قیمت 
خودرو دامن بزند، اثر مالکیت است. براساس این اثر افراد تمایل دارند ارزش دارایی های 

تحت تملک خود را بیش از مقدار واقعی برآورد کنند .

اگر از کسی سئوال کنیم قمار 
خوب است یا بد؟؟ 

همه مــی گویند بــد و کمتر 
کسی اســت که در پاسخ شک 

کند.
اگــر بپرســیم قمــار یعنــی 

چه؟معنای آن چیست ؟
نزدیک به صد درصد افراد میگویند بازی کردن بر ســر 

پول و یا کالائی با ارزش و یا بطور خلاصه برد و باخت .
همه پاسخ ها درست است و قرار نیست کسی رودخانه 
را در خلاف جریان شــنا کند و حرف دیگری بزند اما به 
خاطر اینکه در کسب و کار و زندگی ناخواسته با شرایط 
قمار روبرو نشویم و در قمار زندگی و کسب و کار آلوده 
نشویم لازم اســت معنی قمار را با هم مرور کنیم. وقتی 
انســان دارای عقل و شــعور ، تحت فشــار روحی قرار 
میگیرد به جای فکر کــردن به احتمال پیــروزی ، به 

شکست و زیان های احتمالی می اندیشد. 
پرفســور هیدی گاردنر از گروه رفتار سازمانی دانشگاه 
هاروارد نتایج بررســی خــود را اینگونه بیــان میکند 
" وقتی انســان ها و گروه ها تحت فشــار قرار میگیرند 
نگرانی ، ترس از ریســک و تمایل به گریز از ضرر و زیان 
احتمالی آنان را به ســمت راه حل هائی غیر از راه حل 
های واقعی و مورد نیاز ســوق می دهد" یعنی در قمار 

فشــار روحی،  باعث ترس از شکســت به جــای امید 
پیروزی می شود. اما همه ما تحت فشار روحی هستیم، 
مصائب ،مشــکلات تنگناهای مالی و معنوی و هزاران 

شرایط نامساعد دیگر ،چه کنیم که  بازنده نباشیم.
آنان که نمی بازند می دانند و دانسته های خود را به تیم 

و گروه خود )خانواده یا کارکنان (منتقل می کنند.
به خودتــان و همراهانتــان بفهمانید بــرای قبول هر 

شرایطی آمادگی دارید.
تصمیمات باید با هدف برد باشد .

به حرف های همه گوش دهید پذیرائی شــنیدن همه 
سخن ها را در خود ایجاد کنید. 

به همــکاران ، کارکنان ، دوســتان و کســانی که در 
موقعیت تصمیم گیری هستند بیشتر توجه کنید.

با ســناریویwhat if   کار کنید؛ یعنــی بگوئید چه
 می شود اگر من این مشــکل را با 10 تومان حل کنم ؟ 

چه می شود اگر به جای امروز ، فردا این کار را بکنم؟
هدف این است که تحت فشار نوع نگرش عوض میشود 
و تصمیمات آن چیز که باید باشــد نخواهد بود آنان که 
نادانســته ، ناخودآگاه ، از روی جهل برای شــما فشار 
روحی ایجاد می کننــد را از خــود دور کنید آنها نمی 
دانند برتصمیمات شما تاثیر گذار هستند و بدانید قمار 
باز قبل از باخت خودش را می بــازد. خودتان را نبازید.

انشااله...

   فرخ قبادی

سال چهارم
شماره هفتاد

30 بهمن139۷
13جمادي الثانیه 1440

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری
   صفحه آرایی: نوسان

 چاپ: آینده

 آدرس: اصفهان، خیابان میر ابتدای خیابان مصلی پلاک ۴۳
 صندوق پستی: 8158981865

 تلفن: 031-3261۷859
 توزیع:آرمان پخش

ارکستر فیلارمونیک سازهای ملی اصفهان با آهنگسازی استاد مجید درخشانی و به 
سرپرستی امین حیدری با حضور بیش از 35 نفر از بهترین نوازندگان اصفهان در روز 
جمعه 10 اسفند ماه در تالار کوثر میزبان علاقمندان است.  امین حیدری، با اعلام این 
خبر اضافه کرد: تفاوت اصلی این ارکستر اولا در این است که واقعا ارکستر ایرانی است و 
دیگر اینکه از سازهای گوناگون ایرانی با رنگ و وسعت صدایی متفاوت استفاده می شود. 

شایان ذکراست، مجتبی عسگری و وحید تاج خوانندگان این گروه هستند.

معاون گردشگری سازمان میراث فرهنگی با تایید کارآمدی تعطیلات آخر هفته گفت: 
برخی مناطق کشور برای زمان های پرتراکم سفر آماده نیست و تعطیلات آخر هفته گام 
موثرتری در این زمینه خواهد بود. به گفته این مقام مسوول تعطیلات آخر هفته با کمک 
به توزیع سفر در زمان و مکان به ایجاد و توسعه تدریجی زیرساخت ها نیز منجر می شود. 
این متولی گردشگری کشور اعتقاد دارد آخر هفته دوروزه به مرور شرایطی را فراهم 
خواهد آورد تا در ایام پیک سفر، زیرساخت ها برای پذیرش تعداد زیاد گردشگر آماده باشد. 

شکست مانور تعطیلات زمستانیاجرای ارکسترفیلارمونیک اصفهان

پیش بینی نادرست

مثلث خطای فردی

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 
حرص  و  باشید  معتدل  دنیا  طلب  در 
نزنید ، زیرا به هر کس هر چه قسمت 

اوست مي رسد.

 اقتصاد رفتاری

  جامعه
اقتصادسیاسی
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شمــاره 
هفتاد

نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید  info@eghtesadbazar. ir

قمارباز  خوب؛ قمارباز بد ؟؟؟!!!

انگیزه نگارش این متن برخاسته از سخنان   
رییس جمهور محترم در جلسه دفاع از 
وزیر پیشنهادی بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی در مجلس شورای اسلامی بود. 
جلسه ای که با سخنان دکتر روحانی، 
درمورد جامعه پزشکی و ویژگی های آن 

همراه شد و گاه زبان نصحیت گرفت و گاه کنایه آمیز جلوه کرد.
رییس جمهور محترم، در عین آنکه بارها از پیشرفت روزافزون علم 
پزشکی در کشور تمجید کرد و از طرح تحول سلامت قدردانی 
نمود؛ اما با جملاتی که بعضا بار پوپولیستی نیز در دل آن نهفته بود 
به این جامعه کنایه زد. هرچند ایشان بر تغییر و تحول در فرهنگ 
جامعه نسبت به پزشک از طریق رسانه های همگانی تأکید می کرد، 
اما از سوی دیگر در جایی پزشکان را تافته های جدابافته نامید و به 
هشتگ های زیادی اشاره کرد که باید در فضای مجازی برای مبارزه و 

جلوگیری از تجویز داروهای بی مورد ساخته شود.
بدون تردید، بی پروا سخن گفتن و تأکید بر ساخت هشتگ برای 
دولتی که وظیفه خود را خوب انجام نداده ، سوء استفاده از ابزارهای 
جوامع مدرن و ملزومات دنیای مجازی است؛ اما باید به خاطر آورد 
که اینگونه سرزنش کردن، کمپین سازی و تشویق به مقابله عمومی، 
در سطح عالی کشور، آیا تاکنون در برابر هیچ صنفی در تاریخ ایران 
مسبوق به سابقه بوده است. هجمه هایی که طی سال های اخیر 
نسبت به جامعه محترم پزشکان آغاز شده در ماه های اخیر رنگ 
وبویی دیگر یافته و با بی درایتی و  ادامه آن، ممکن است چالش های 

جدیدی را در نوع برخورد بیمار و پزشک پدید آورد.
بی تردید، طبابت و درمان، حرفه ای است که بدون بهره مندی از 
عواطف انسانی، همدلی، اعتقاد و  اعتماد نمی توان آن را به درستی 

انجام داد و طبعا یکی از وظایف خطیر سازمان های نظام پزشکی و 
انجمن های علمی بررسی صلاحیت حرفه ای شاغلین حِرف پزشکی 
و نظارت بر رعایت اخلاق حرفه ای، حقوق بیمار و حقوق پزشک 
بوده و می باشد که با توجه به وضعیت خاص فرهنگی، اجتماعی و 
اقتصادی جامعه طی چند سال اخیر ضرورت توجه بیش از پیش به 

آن احساس می گردد.
اما این امر به هیچ وجه نمی تواند برای هیچ مقام یا نهادی به منزله 
مجوزی جهت به آتش کشیدن سرمایه های علمی و فرهنگی جامعه 
باشد، چه بسا در ایجاد بسترهای معیوب فعلی، همان مقامات و نهادها 
بیش از همه مقصرند!!  در ضمن بیان این موضوعات توسط رئیس 
جمهوری وزارت خانه ای که یکی از مأموریت های اصلی اش برنامه 

ریزی، تدوین درسنامه ها و کوریکولوم های آموزشی و تربیت نیروی 
انسانی مورد نیاز حوزه سلامت و نیز تعیین و ابلاغ شرح وظایف آنان 

است، مایه بسی تعجب است.
فراموش نکنیم، توجه به وظایف و مسئولیت های طبیب و پزشک 
از دل قدیمی ترین قوانین بشر برآمده و برآن تأکید گردیده است. 
از قانون حمورابی، که در برابر سهل انگاری های طبیب مجازات های 
سنگینی برای او در نظر گرفته تا سایر کتب دینی که همواره بر 

ضرورت و جایگاه پزشک تاکید کرده اند.
 در بین کتابهای مقدس، اوستا، آنقدر در وظایف و مسئولیتهای 
پزشک ژرف اندیشی کرده که تا مدتها این کتاب مقدس، از منابع 

الهام قوانین پزشکی به شمار رفته است.

نگاره

    سرپناه

همدلی به جای کمپین سازی

سلامت
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 چندی پیش گزارشی در مورد اقتصاد چین 
و پیش بینی نادرست برخی صاحب نظران در 
مورد اجتناب ناپذیر بودن »باز شدن« نظام 
سیاسی اقتدارگرای این کشور منتشر شد. 
به روایت این گزارش، اغلب تحلیلگران بر آن 
بودند که »زمانی که 900 میلیون روستایی 
به موبایل دسترسی یابند و با هم تماس برقرار 
کنند، چین ناگزیر به یک کشور بازتر تبدیل 
می شود.« همچنین »پیشرفت اقتصادی 
چین در زیر لوای حکومتی اقتدارگرا دوام 
چندانی نخواهد داشت؛ در نهایت و به طور 
غیرقابل پیش بینی، توسعه بیشتر اقتصادی 
موجب دموکراتیزاسیون خواهد شد.«... »اما 
امروزه 600 میلیون شهروند چینی دارای 
گوشی های هوشمند هستند و ۷50 میلیون 
نفر از اینترنت استفاده می کنند؛ اما سونامی 
بازشدن فضای سیاسی  پیش بینی شده  
هنوز وارد این کشور نشده است.« در همین 
مقاله نقل قولی از ماهاتیر محمد، معمار رشد 
اقتصادی مالزی به این مضمون آمده بود که 
»ثبات اقتدارگرایانه موجب رشد و شکوفایی 
موجب  دموکراسی  درحالی که  می شود؛ 

آشفتگی و بدبختی است.«
 رابطه میان دموکراسی با رشد پایدار و 
توسعه اقتصادی، سال ها است که در میان 
صاحب نظران »اقتصاد توسعه« مورد بحث 
و مناقشه بوده و هنوز هم هست. آیا رشد 
سریع و پایداراقتصادی نیازمند دموکراسی 
سیاسی به عنوان یک پیش شرط است؟ آیا 
در چارچوب یک نظام سیاسی اقتدارگرا، 
رشد اقتصادی سریع و پایدار امکان پذیر 
نیست؟ و در یک نگرش کلی تر، آیا این 
دموکراسی است که شرایط مساعد برای 
رشد سریع و پایدار اقتصاد یک کشور را فراهم 
می آورد یا برعکس این رشد معنادار و پایدار 
اقتصادی است که سرانجام دموکراسی را 
به دنبال می آورد و به بیان مشخص تر، استقرار 
این نظام سیاسی را ناگزیر می سازد؟ در این 

زمینه به چند نکته اشاره می کنیم:
گرچه دموکراسی مزایای بسیار و غیرقابل 
انکار دارد؛ اما این حکم که در چارچوب 
اقتدارگرا،  و  غیردموکراتیک  نظام های 
رشد اقتصادی سریع و پایدار )دست کم 
آشکارا  است،  ناممکن  دهه(  چند  برای 
اکثر  دارد.در  منافات  تاریخی  شواهد  با 
کشورهای »توسعه نیافته« با حکومت های 
غیر دموکراتیک، هم رشد اقتصادی اندک 
است، هم فساد و رانت خواری بیداد می کند 
و هم نابرابری شدید درآمد و ثروت، اکثریت 
جامعه را از نیازهای اولیه زندگی محروم 
ساخته است.  اینکه در همه اقتصادهایی 
که با حکومت های اقتدارگرا برای چندین 
سال رشد اقتصادی سریعی را تجربه کردند 
و درواقع فرآیند صنعتی شدن آنها به نتیجه 
رسید )کره جنوبی، تایوان، سنگاپور...(، حقوق 
اجتماعی مردم رو به افزایش گذاشت و عملا 
نوعی دموکراسی جایگزین اقتدارگرایی شد.  
در مراحل ابتدایی رشد و توسعه اقتصادی، 
به بیان دقیق تر تا زمانی که کشورها به بنیاد 
صنعتی مستحکمی دست نیافته اند، رشد 
سریع اقتصادی هم در چارچوب نظام های 
دموکراتیک و هم تحت لوای حکومت های 
اقتدارگرا میسر خواهد بود. مساله مهم تر در 
هر دو نظام، وجود نهادی مستقل و خارج از 
حیطه نفوذ ذی نفعان و رانت جویان، برای 

اتخاذ تصمیمات کلیدی اقتصادی است.
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 پیام پورفلاح

ایده کاپ رسانه

 شهر

همیشه می گیم اگه من تو شهرداری بودم.... الان وقت ارایه اون ایده 
ها است.

ایده کاپ رسانه؛ منتظر دریافت ایده هایی است که از ابزار رسانه 
برای بهتر شدن حال شهر استفاده می کند .دراین ایده  کاپ قرار 
است شهروندان عادی و اصحاب رسانه، با ایده ها و طرح های خود 
به مدیریت شهری بگویند چگونه با ابزارهای رسانه ای و اطلاع 
رسانی، می شود حال و هوای شهر را بهتر کرد و کمک کرد شهر 
با اهرم قدرتمند رسانه، بهتر، ارزان تر و خلاقانه تر اداره شود.

"رسانه" در این ایده کاپ صرفا به معنای خبرگزاری ها، مطبوعات و 
یا شبکه های مجازی نیست، بلکه تبلیغات شهری و امکاناتی از شهر 
که می توانند پل رسانه ای بین شهروندان و مدیریت شهری باشند 
و اثرگذاری و انتقال پیام به مخاطب را به مثابه یک رسانه بر عهده 

داشته باشند، محور این ایده کاپ خواهند بود.  
بسترهای جدید تبلیغات محیطی در شهر؛ استفاده از ظرفیت شبکه 
های اجتماعی و رسانه های دیجیتال در توسعه اقتصادشهری، 
گردشگری، رویدادهای فرهنگی و...؛ تقویت برندشهری؛ و تولید 

محتوای خلاقانه برای شهر خلاق از جمله محورهای این ایده کاپ 
است.

شرکت کنندگان باید ایده ها و طرح های خود را تا 5 اسفند ماه در سایت
https://www.eventbox.ir/ideacup-rasane

 ثبت کنند. 
علاوه بر جایزه نقدی که به برگزیدگان تعلق می گیرد، صاحبان
 ایده ها و طرح های برتر این فرصت را خواهند داشت که ایده آنان به 

نام آن ها ثبت و در شهر اجرایی شود.


